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АЗАТТЫҚТЫҢ ҚАРЛЫҒАШЫ ЕДІ
Екінің бірі біле бермес, кеден қызметі – Қазақстан тәуел-

сіздігін жариялағанға дейін құрылған мемле кет тік меке-
мелердің жолашары, егемендіктің алғашқы бір қарлығашы 
болатын. Жоғарғы кеңес 1991 жылғы 16 желтоқсанда «Қа-
зақ стан Республикасының мем ле кеттiк тәуелсiздiгi туралы» 
конституциялық заңын қа былдады. Ал одан т%рт күн бұрын, 
Қазақстан Пре зидентінің 1991 жылғы 12 жел тоқсандағы 
Жар  лы ғы мен Кеден комитеті құрылды. Себебі саясаттану 
оқулық тарында жазылғандай, кез келген азат мем лекеттің 
кеден қызметі – елдің тәуелсіздігі мен мем лекеттілігінің 
басты, бұлжымас атрибуттарының бірі, сон дай-ақ оның 
мем лекеттің бүкіл аумағына саяси жә не эко номикалық еге-
мендігін бекіткенінің белгісі. +йт кені әлемде кейбір кеден 
бекеттерін бақылауда ұста майтын мемлекеттер бар, бұл 
оның т%л тер ри то риясына тегіс билігі жүрмейтінін білдіреді. 

Сондықтан Қазақстан Тәуелсіздікке қол жеткізе са лысы-
мен, Парламент осы қызметке арнап, жеке заң да қабылдады. 
1991 жылғы 24 желтоқсанда %мірге жолдама алған «Кедендік 
тариф пен баж туралы» заңы тәуелсіз республиканың сырт-
қы экономикалық қыз метін мемлекеттің реттейтін мекеме 
жұмысының заң намалық тұғырын түзді. 

Мемлекеттік шекараны кесіп %тетін қазақ стан дықтар 
мен шетелдіктерге бірінші ұшырасатын мем ле кеттің ада-
мы – кеденшілер. Мемлекеттің эконо ми калық қуаты да 
бірін ші кезекте кеден қызметінің қан шалықты озық жарақ-
танғанынан к%рінеді. 2013 жыл ға дейін бүкіл әлемдегі сияқ-
ты Қазақ стан ның ке ден органдары да құқық қорғау орган-
дарының фун к  цияларын атқарды. Алайда 2012-2014 жыл-
дары са лада реформа жүргізілді.

(Жалғасы 4-бетте)

СЕЙСЕНБІ
№92 4486
20.08.2024

ДҮНИЕЖҮЗІЛІК КӨШПЕНДІЛЕР ОЙЫНДАРЫНДА КӨКПАР МЕН КӨК БӨРІ ОЙЫНДАРЫНА 
БАСА НАЗАР АУДАРЫЛЫП ОТЫР. БҰЛ – ТЕК ҚАЗАҚҚА ҒАНА ТӘН ЕМЕС, БҮКІЛ ТҮРКІ ХАЛЫҚТАРЫ 
КӨШ ПЕЛІЛЕРДІҢ ҰЛТ ТЫҚ ОЙЫНЫ. СОЛАРДЫҢ ІШІНДЕ ӨЗБЕК, ҚЫРҒЫЗ ХАЛЫҚТАРЫНДА 
КӨКПАР ЕРЕКШЕ САҚТАЛЫП, ТАРИХИ МӘНІН ЖОҒАЛТПАҒАН. СОНДЫҚТАН ОСЫ ЕКІ ЕЛ ҚАЗАҚ-
СТАН ҮШІН БАСТЫ ҚАРСЫЛАСТЫҢ БІРІ БОЛМАҚ. КӨКПАР ЖӘНЕ КӨК БӨРІ ОЙЫНЫ БОЙЫНША 
САЙЫСҚА ҚАТЫСАТЫН СПОРТШЫЛАР ОҚУ-ЖАТТЫҒУ ЖИЫНДАРЫН АЛМАТЫ ҚАЛАСЫНДА 
ӨТКІЗДІ. 

     Жәрмеңке –
мектепке дайындық 

жәрдемшісі
Ұлттық құраманың
РУХЫ МЫҚТЫ 

БЕТ

АСТАНА ҚАЛАСЫНДА БІЛІМ БАСҚАРМАСЫНЫҢ ҰЙЫМДАСТЫРУЫМЕН 
«МЕК ТЕПКЕ ЖОЛ» РЕСПУБЛИКАЛЫҚ АКЦИЯСЫ ӨТІП ЖАТЫР. 
1 ТА МЫЗДА БАС ТАЛҒАН МЕКТЕП ЖӘРМЕҢКЕСІ ЕЛОРДАНЫҢ БАРЛЫҚ 
АУ ДАНЫНДА ҰЙЫМ  ДАСТЫРЫЛУДА. АКЦИЯ АЯСЫНДА EXPO ХА-
ЛЫҚАРАЛЫҚ КӨРМЕ ОР ТАЛЫҒЫНЫҢ АЛАҢЫНДА ЖАҢА ОҚУ ЖЫЛЫ 
ҚАР САҢЫНДА БИЫЛ ҮШІН ШІ МӘРТЕ «KIDS EXPO. БАЛАЛАР ӘЛЕМІ» 
МЕКТЕП ТАУАРЛАРЫ ЖӘР МЕҢКЕСІ ӨТТІ.

«KIDS EXPO. Балалар әлемі» балалар тауарлары мен қызметтерінің астаналық 
жәрмеңкесі – елорда тұрғындары мен қонақтары жаңа оқу жылына қажеттінің 
бәрін сатып ала алатын тауарлар мен қызметтер нарығының к%шбасшыларын 
біріктіретін бірегей алаң. Астана қаласы әкімдігінің қолдауымен QazExpoCongress 
ҰК АҚ ұйымдастырған жәрмеңкеге қатысуға барлығы 70-тен астам кәсіпкер ниет 
білдірген. Олар мектепке қажет құрал-жабдық пен киім-кешекті нарықтан 
біршама арзан бағада ұсынды. QazExpoCongress ұлттық компаниясы басқарма 
т%рағасының бірінші орынбасары Дәулет Еркімбаевтың айтуынша, сатылымға 
қойылған тауарлар құны нарықтан 5-15 пайызға т%мен. 

(Жалғасы 6-бетте)

АЭС: ТАЛДЫ	ОР�АНДА 
ЖАРИЯ ТАЛ	ЫЛАУ �ТТІ

БАЛАСА��Н: 
К�ШКЕН Д�УІР БОЯУЫ
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БҮГІНГІ НӨМІРДЕ:

22-23 тамыз күндері Мемлекет басшы-
сы Қасым-Жомарт Тоқаев Президент 
Эмо мали Рахмонның шақыруымен Тәжік-
стан Республикасына мемлекеттік сапар-
мен барады.

Сапар аясында шағын құрамда және 
екі ел үкіметтері делегацияларының қа-
ты  суы мен жоғары деңгейде келісс%здер 
%теді.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев пен Президент Эмомали Рахмон 
Қазақстан мен Тәжікстан арасындағы 
стратегиялық серіктестіктің қазіргі жай-
күйі мен даму перспективасын талқы-
лай ды.

Сондай-ақ екі елдің cаяси, сауда-эко-
номикалық және мәдени-гуманитарлық 
са лалардағы ынтымақтастығын ны ғай-
туды к%здейтін бірқатар құжатқа қол 
қойы лады деп жоспарланып отыр.

ҚҰЗЫРЕТ ЖОҚ, ҚҰРМЕТ ЖОҚ, 
КЕДЕН КЕДЕН БОЛА МА?

ӘДІЛЕТТІ 
ҚАЗАҚСТАН ТАҒЫ БІР 
САЛАДА ӘДІЛЕТТІЛІКТІ 
ҚАЛПЫНА КЕЛТІРУІ 
МҮМКІН. ӘҢГІМЕ 
КЕДЕН ОРГАНЫНА 
ҚҰҚЫҚ ҚОРҒАУ 
ФУНКЦИЯЛАРЫН 
ҚАЙТАРУ ЖӨНІНДЕ. 
«БИЗНЕСКЕ ҚҰҚЫҚ 
ҚОРҒАУ 
ОРГАНДАРЫНЫҢ 
ҚЫСЫМЫН 
ТӨМЕНДЕТУ 
МАҢЫЗДЫ», «ЕЛДЕГІ 
ГЕНЕРАЛДАР САНЫН 
АЗАЙТУ ҚАЖЕТ» ДЕГЕН 
ҰРАНДАР 
САЛДАРЫНАН 
КЕДЕНШІЛЕР 
2014 ЖЫЛЫ 
ПОГОНДАРЫНАН 
АЙЫРЫЛДЫ. 
САРАПШЫЛАРДЫҢ 
ПІКІРІНШЕ, ЖЕКЕ 
ҚҰРЫЛЫМ РЕТІНДЕ 
КЕДЕН ОРГАНЫН 
ЖОЮ АҚЫРЫ 
КЕДЕНДІК 
ШЕКАРАНЫҢ ІШІНАРА 
МЕМЛЕКЕТ 
БАҚЫЛАУЫНСЫЗ 
ҚАЛУЫНА СОҚТЫРДЫ. 
ҮКІМЕТ КЕДЕНШІЛЕРДІ 
ҚҰҚЫҚ 
ҚОРҒАУШЫЛАР 
ҚАТАРЫНА ОРАЛТУ 
МӘСЕЛЕСІН 
ПЫСЫҚТАП ЖАТЫР.

Аяз ЖЫЛҚЫБАЕВ, 
К�кпар федерациясының атқарушы директоры:

8



№92 (4486)
20 ТАМЫЗ 2024 СЕЙСЕНБІ2 АҚПАРАТ

Мәжіліс Спикері салтанатты жиында Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың құттықтау хатын оқып 
берді.

– Қаныш Сәтбаев – қазіргі заманғы қазақ ғылы-
мының атасы. Ол Ұлттық ғылым академиясының 
негізін қалады, білікті ғалымдардың тұтас буынын 
тәрбиелеп шығарды, жаңа зерттеу жүйесін қалып-
тастырды. Сондықтан Ғылым қызметкерлері күні 
оның туған күніне орайластырылған. Халқымыздың 
біртуар перзенті к/птеген кен орнын ашып, /ндірістің 
дамуына /лшеусіз үлес қосты. Еліміз әлі күнге 
дейін оның еңбектерінің игіліктерін к/ріп отыр. 
Сәтбаев мұрасы ұлтымыздың теңдессіз қазынасы 
саналады. Оның еңбегін жан-жақты дәріптеу – 
ортақ парыз. Болашақта Сәтбаев салған сара жол 
жалғасып, қазақ ғылымы қарқынды дами береді 
деп сенемін, – делінген Мемлекет басшысының 
құттықтауында.

Сонымен қатар Ерлан Қошанов биыл қасиетті 
Ертіс-Баян /ңірі мерекеге толы екенін атап /тті. 

– Қаныш Сәтбаевтан б/лек, қазақтың к/рнек-
ті жазушысы, Алаш қайраткері Жүсіпбек Аймауы-
товтың туғанына 135 жыл толып отыр. Сондай-ақ 
қазақ археологиясының атасы, к/рнекті қайраткер 
6лкей Марғұланның туғанына – 120 жыл. Қазақ 
киносының саңлағы Шәкен Аймановтың 110 жыл-
дығы. Ал бүгінгі Сәтбаев тойы – елдіктің тойы, 
бірліктің тойы. Ілім мен ғылымның мерекесі, – деді 
Мәжіліс Т/рағасы. 

Мерейтой аясында Баянауыл ауданы Мойылды 
шатқалында Қ.Сәтбаев этноауылы бой к/теріп, 
республикалық ақындар айтысы, ұлттық спорт 
түр  лері – к/кпар, бәйге мен қазақ күресінен жарыс 
/тті. <ңірде «Академик Қ.Сәтбаев феномені: кеше 
мен бүгін» атты республикалық ғылыми-практика-
лық конференция ұйымдастырылып, естелік кітап-
тың тұсаукесері болды. 

СӘТБАЕВ ТОЙЫ – 
ЕЛДІКТІҢ ТОЙЫ

Мәжіліс Т�ра�асы Ерлан �ошанов Мемлекет басшысыны# тапсырмасымен �аныш 
Сәтбаевты# 125 жылды& мерейтойына арнал�ан салтанатты іс-шара�а &атысты. *+лама 
�алым, академикті# мерейтойы ту�ан жері Баянауыл ауданында ке# ау&ымда атап 
�тілуде.

2022 жылы маусымда Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев Ұлттық құрылтайдың бірінші отырысында 
қазақ халқының бірлігін әйгілейтін сәулетті нысан 
– Мемлекеттік рәміздер алаңын ашуды тапсырды. 
Бүгінде нысан құрылысының 85%-ға жуығы аяқталған. 
Алаңда Қазақстан тарихының әртүрлі кезеңін бейне-
лейтін барельефтер, жаяу жүргінші жолдары салына-
ды. Нысанның жалпы аумағы 3 гектарды құрайды. 
Қазірде к/галдандыру және жарықтандыру жұмысы 
жүргізілуде.

– Ұлытау топырағы – Ұлы дала тарихының куәгері, 
ұлтымыздың рухани астанасы.  Дәл осы жерде 1730 
жылы жоңғарларға қарсы үш жүздің жасағы жиналды. 
Жыл сайын мұндағы киелі орындарға 40 мыңға жуық 
мейман келеді. Ұлытау ауданында 600-ден астам 
ескерткіш бар. Сондықтан туризмді дамыту – «AMANAT» 
партиясы Ұлытау облыстық сайлауалды бағдарлама-
сындағы негізгі басымдықтардың бірі. Қонақүй, са-
наторий салу, жолдарды жаңғырту ж/ніндегі кешен-
ді іс-шаралар 2028 жылға қарай жыл сайынғы туристер 
санын 30%-ға арттыруға мүмкіндік береді, – деді 
Ерболат Сатыбалдин.

Мәселен, 2027 жылға қарай 6улиетау шыңына 
апа ратын жол салынады, Ұлытау ауданының Күмісбұлақ 
және Тасбұлақ бұлақтарының аумағы абаттандыры-
лады, «Сәтбаев-Малшыбай» автомобиль жолы, «Жошы 
хан» кесенесі, Домбауыл қорымы қайта жаңартылады.

Осы күні Ерболат Сатыбалдин азаматтарды қа-
былдады. Ұлытаулықтар депутатқа: инфрақұрылым-
ның жай-күйі, әлеуметтік т/лемдер м/лшерін артты-
ру, сондай-ақ денсаулық сақтау және білім беру 
мәселелері бойынша жүгінді. Атап айтқанда, Ұлытау 
ауылының бірнеше тұрғыны ісін жаңадан бастаған 
шаруаларға мемлекет тарапынан ұсынылатын жеңіл-
детілген несиені қалай алуға болатынын сұрады. 
Мәжілісмен жауап ретінде «AMANAT» партиясының 
«Ауыл аманаты» жобасы туралы ақпаратпен б/лісті.

– Ауыл тұрғындарына 5-7 жыл мерзімге жылдық 
м/лшерлемесі 2,5 пайызды құрайтын шағын несие 
беріледі. Азаматтар 8,6 млн теңгеге дейін несие ала 
алады. Осылайша, шаруа жеке кәсібін аша отырып, 
қарыздан құтылып қана қоймай, әл-ауқатын да едәуір 
жақсарта алады. Президент былтыр Қазақстан халқы-
на Жолдауында «Ауыл аманаты» жобасының маңызын 
атап /тіп, жеке қосалқы шаруашылықтар коопера-
циясын ынталандыруды тапсырды. Жобаны жүзеге 
асыру жұмысы басталғаннан бері Ұлытау облысында 
жалпы сомасы 3 млрд теңгені құрайтын 380-нен астам 
жоба мақұлданды. Қаражаттың басым б/лігі мал 
шаруашылығын дамытуға бағытталды. Ұлытау ауылы-
ның к/п тұрғыны жеңілдетілген несие алды. Азамат-
тарды жобаға белсенді қатысуға шақырамын, – деді 
Ерболат Сатыбалдин.

ҰЛЫТАУДА 
МЕМЛЕКЕТТІК РӘМІЗДЕР 
АЛАҢЫ АШЫЛАДЫ

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партиясы фракциясыны# м<шесі Ерболат Сатыбалдин 
=лытау ауылы >улиетау тауыны# баурайында�ы Мемлекеттік рәміздер ала#ыны# 
&+рылыс ж+мысымен танысты.

Сенат депутаты Н+рт�ре Ж<сіп Т<ркістан 
облысы Сауран ауданына &арасты Теке 
ауылыны# т+р�ындарымен кездесті. Онда 
медициналы& &ызмет к�рсету сапасын 
жа&сарту, таза ауызсумен &амтамасыз ету, 
заманауи мектеп салу және интернетке 
&олжетімділік мәселелері тал&ыланды.

Сенатор /з с/зінде /ңірлерді дамытуға, әлеумет-
тік кепілдіктерді жетілдіруге, /мір сүру сапасын 
арттыруға және азаматтар мен олардың отбасыла-
рының мүдделерін қорғауға арналған заңдардың 
маңызы туралы айтты. Сондай-ақ ол /зекті мәсе-
лелерді талқылап, оларға қатысты пікір білдіруге 
мүмкіндік беретін алаңдар құру арқылы мемлекет 
маңызды әлеуметтік шешімдер қабылдау ісіне аза-
маттарды белсенді жұмылдыруға үлкен к/ңіл б/ліп 
отырғанын тілге тиек етті.

«Президентіміз Қасым-Жомарт  Тоқаев халықтың 
әл-ауқатын арттыруға, /ңірлерді дамытуға және 
азаматтардың /мір сүру сапасын жақсартуға үнемі 
баса мән беріп келеді. Бұл ретте Ауылдық аумақтар-

ды дамыту тұжырымдамасының қабылдануы 
маңызды қадам болғаны анық. Оның басты мақса-
ты – жергілікті жерлерде инфрақұрылымды дамы-
ту, сапалы қызмет к/рсету, басқару ісіне тұрғын-
дарды тарту арқылы ауылда /мір сүруге жайлы 
жағдай жасау. Таза ауызсуға, жоғары жылдамдықты 
интернетке, инженерлік және к/лік жүйелеріне 
қолжетімділікті қамтамасыз етіп, инфрақұрылым-
ның сапасын жақсартумен бірге /зін-/зі қамтамасыз 
ететін экономика қалыптастыру мәселесі де басты 
назарда. Ауыл тұрғындары үшін мемлекеттік қолдау 
шараларының қолжетімді болуы, лайықты жұмыс 
орындарын құру және табыс деңгейін арттыру 
бағыттары да маңызды міндеттердің қатарында», 
– деді Нұрт/ре Жүсіп.

<з кезегінде ауыл тұрғындары Мемлекет бас-
шысының /ңірлерді дамытуға және азаматтардың 
/мір сүру сапасын арттыруға арналған бастамала-
рына қолдау білдірді. Сондай-ақ олар «Ауыл – ел 
бесігі» сияқты бағдарламалардың іске асырылуы 
салаға тың серпін бергеніне назар аударып, бұл 
бағыттағы жұмысты одан әрі жалғастырудың бе-
рері мол екенін айтты.

АУЫЛДЫҚ ЖЕРЛЕРДЕ ӨМІР 
СҮРУ САПАСЫН АРТТЫРУ – 
МАҢЫЗДЫ МІНДЕТ

Мемлекет басшысыны# «>ділетті �аза&-
станны# экономикалы& ба�дары» атты �аза&стан 
хал&ына Жолдауында &ой�ан тапсырмасын 
орындау ма&сатында Eкімет «Бизнесті# жол 
картасы» және «�арапайым заттар экономикасы» 
ба�дарламаларын біріктірген Ша�ын және орта 
кәсіпкерлікті &олдау мен дамыту�а арнал�ан 
кешенді ба�дарламаны әзірлеп, &абылдады.

Кәсіпкерлікті дамыту саласында мемлекет жүргізіп 
отырған саясаттың қазіргі күн тәртібі мен мықты, 
бәсекеге қабілетті кәсіпорындар құру қажеттігін 
ескере отырып, жаңа бағдарлама аясында тиімді 
жобаларға қолдау к/рсету к/зделген. Сонымен қатар 
жаңа жобаларды субсидиялау үшін бюджетті б/лу 
негізінен /ңдеу /неркәсібі саласындағы (шамамен 
50%) кәсіпорындар арасында жүзеге асырылады.

Сондай-ақ бюджетке түсетін жүктемені азайту 
үшін қызмет к/рсету саласындағы жобаларды субси-
диялау мерзімі 5 жылдан 3 жылға дейін қысқартылды. 
ШОБ жобаларын субсидиялаудың сараланған әдісі 
қарастырылған, бұл кезең-кезеңімен нарықтық 
жағдайларға к/шіруді к/здейді. Субсидиялауға жата-
тын жекелеген қызмет салалары оңтайландырылды.

Несиелер бойынша кепілдік беру құралы кеңей-
тілді, атап айтқанда, кепілдіктер сомалары ұлғайтыл-
ды, бизнес субъектілеріне 1 млрд теңгеден асатын 

несие сомаларына нарықтық шарттар бойынша ке-
пілдік алу мүмкіндігі берілді.

Бұған қоса, бағдарламада мемлекеттік қолдаудың 
баламалы құралы ретінде синдикатталған несиелеу 
қарастырылған, ол бір мезгілде бірнеше банк арқылы 
15 млрд теңгеге дейін ірі жобаларды қаржыландыру-
ды к/здейді.

Сондай-ақ облигациялық қарыздар беру шартта-
ры едәуір кеңейтілді. Мәселен, эмитент-кәсіпкер 
облигация шығару кезінде купондық сыйақы м/л-
шерлемесіне субсидия алып, 5 жыл мерзімге дейін 
6% м/лшерлемемен 5 млрд теңгеге дейін қаржы 
тарта алады.

Биылғы 6 айда жаңартылған бағдарлама аясында 
субсидиялар мен кепілдіктер түріндегі қолдау шара-
ларымен Қазақстанда шамамен 14 мың бизнес жо-
басы қамтылды: субсидиялау бойынша – 566 млрд 
теңгеге 8 624 жоба, кепілдік беру бойынша – 178,9 
млрд теңгеге 5 381 жоба.

Жақын арада /ндірістің технологиялық күрделілі-
гіне қарай мемлекеттік қолдаудың сараланған тетік-
терін енгізу жоспарлануда. Жоғары технологиялық 
дайын /нім шығаратын кәсіпкерлер үшін қолдау 
шаралары ұзақ мерзімге арзандатылған несие беруді 
қамтитын болады.

Аталған тетіктер бизнесті мақсатты әрі тиімді 
қолдауды қамтамасыз етуге мүмкіндік береді, бұл, /з 
кезегінде, тұрақты экономикалық /сімге және еліміздің 
бәсекеге қабілеттілігін арттыруға ықпал етеді.

БИЗНЕСТІ ДАМЫТУДЫҢ 
КЕШЕНДІ БАҒДАРЛАМАСЫ 
ӘЗІРЛЕНДІ
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 «AMANAT» партиясы 
жанында�ы Білім беру мен 
денсаулы! са!тау мәселелері 
ж#ніндегі республикалы! 
ке&есті& кезекті отырысы #тті. 
Онда Президентті& «-ділетті 
/аза!стан: бәріміз және 
әр!айсымыз 3шін. /азір және 
әрдайым» сайлауалды 
ба�дарламасын ж3зеге асыру 
аясында еліміздегі білім 
сапасын жа!сарту, партияны& 
«Халы!пен бірге!» сайлауалды 
ба�дарламасы ше&берінде 
жа&а о!ушы орындарын !=ру 
сынды ма&ызды мәселелер 
тал!ыланды.

БІЛІМ САПАСЫ – ПАРТИЯ НАЗАРЫНДА

№90 (4484)
15 ТАМЫЗ 2024 БЕЙСЕНБІ

Сондай-ақ жиынға қатысушылар су 
тасқыны болған �ңірлердегі білім беру 
нысандарының жай-күйін, апатқа бай-
ланысты сабақтан қалып қойған оқу-
шылардың білім сапасын жақсарту, 
әлеуметтік осал топ санатындағы отба-
сы ларда тәрбиеленетін балаларды мек-
теп формасымен, оқу құралдарымен 
қам тамасыз ету мәселелерін назарға 
алды.

Іс-шараға Мәжіліс депутаттары, 
орталық мемлекеттік органдардың �кіл-
дері және бейнеконференц-бай ланыс 
арқылы �ңірлік кеңес мүшелері мен 
білім басқармаларының қызмет керлері 
қатысты. 

С�з басында Мәжіліс депутаты, 
Кеңес т�рағасы Жұлдыз Сүлейменова 
Президент пен партияның сайлауалды 
бағдарламаларын жүйелі жүзеге асыру-
дың мәні мен маңызына тоқталды.

«Сапалы білім еліміздің әрбір тұр-
ғыны үшін қолжетімді болуға тиіс. Бұл 
бағытта «AMANAT» партиясы орталық 
мемлекеттік және жергілікті атқарушы 
органдармен бірлесіп ауқымды жұмыс 

атқарып келеді. Басты мақсат – инфра-
құрыл ым мен білім беру мазмұнына 
қатысты мәселерді шешу. Үш ауысымды 
және апатты жағдайдағы білім ошақ-
тарына қатысты проблемаларға да жіті 
мән беріледі. Білім беру сапасын жақ-
сарту шаралары да басты назарда. Ең 
бастысы, алға қойған жоспарлар сапалы 
әрі уақтылы орындалуы қажет», – деді 
ол.

0з кезегінде, Оқу-ағарту вице-ми-
нистрі Еділ Оспан білім беру саласына 
қатысты ел аумағында атқарылып жат-
қан жұмыстарды баяндады.

«Бүгінде ел аумағында 7 859 мектеп 
бар. Оның 2 906-сы бір ауысымда, ал                   
4 847 мектеп – екі ауысымда, 106 мек-
теп – үш ауысымда жұмыс істеп тұр. Осы 
үш ауысымды мектеп, яғни орын тап-
шы  лығы мәселесін шешу мақсатында 

2023 жылы ел аумағында 137 мың оқу-
шыға арналған 165 мектеп пай далануға 
беріл ді. Бұл жұмыс биыл да жал ғасуда. 
2024 жылы 536 мың оқушыға арналған 
302 мектепті пайдалануға беру к�зделіп 
отыр», – деді вице-министрі Еділ Оспан.

Вице-министрдің айтуынша, Білім 
беру инфрақұрылымын қолдау қоры, 
«Ауыл – ел бесігі» бағдарламасының 
және жеке инвесторлардың есебінен 
75 мың оқушыға арналған 85 мектепті 
пайдалауға беру жоспарлануда. Бүгінде 
10 мектеп қолданысқа берілді. «Жайлы 
мектеп» ұлттық жобасы аясында 
461 мың оқушыға арналған 217 мектеп 
құрыл ысын жыл соңына дейін аяқтау 
к�зделуде. Биыл 1 қыркүйекке дейін 
118 мың оқушыға арналған 61 жаңа 
мектеп ашылады. Жалпы, 2023-2025 
жылдар аралығында 1 млн жаңа оқушы 

орнын енгізу жоспарланып отыр. 
Нәтижесінде, үш ауысымда білім беру 
мәселесі толық шешіледі деп күтілуде.

«Президенттің сайлауалды бағдарла-
масын іске асыру шеңберінде білім беру 
сапасын жақсарту бағытында ауқымды 
жұмыс атқарылуда. Биыл 1 қыркүйектен 
бастап еліміздегі 7,9 мың білім беру 
ұйымдарында 3,9 млн бала білім алады. 
Онда 360 мың бала 1-сыныпқа қабыл-
данады. Сондай-ақ �ңірлерде оқушы-
ларды оқулықтармен қамтамасыз ету 
деңгейі 90%-ды құрап отыр. 26 тамызға 
дейін барлық аймаққа оқулық толық 
жеткізіледі. Бұған қоса, білім алушылар-
ды тегін тамақпен қамтамасыз етуге 
қажет қаражат әкімдіктер тарапынан 
б�лінді. Биыл 1 қыркүйектен бастап 
1,7 млн оқушы тегін тамақтанады», – 
деді вице-министр.

Сонымен қатар Еділ Оспан әлеу-
меттік осал топ санатындағы отбасы-
ларда тәрбиеленетін 510 мың баланың 
мектепке дайындалуына к�мек к�рсе-
т іле тінін мәлімдеді. Осы мақсатта жер-
гілікті бюджеттерден 22,6 млрд теңге 
қара жат қарастырылған. Бұған қоса, 
орта білім беру пәндерінің оқулықтары 
100% электрондық форматқа �ткен 
екен. 

«Сондай-ақ биыл 1 383 робот техни-
касы, химия, биология, физика, STEM 
пәндері кабинеттерін сатып алу к�з-
делуде. 0здеріңіз білетіндей, Президент-
тің сайлауалды бағдарламасы аясында 
жыл сайын 1 мың кабинетті жабдықтау 
жоспарланған болатын. Мемлекет бас-
шы сының бұл тапсырмасы артығымен 
орындалып келеді. Бұл жұмысты жүзеге 
асыруға жергілікті бюджеттен б�лек, 
кәсіпкерлер қауымы да атсалысуда», – 
деді ол.

Сондай-ақ шағын қалаларда, аудан 
орталықтарында және ауылдарда 
7 бағыт бойынша кітапханаларды, асха-

на ларды, жиһаздарды жаңарту, күрделі 
ж�н деу жүргізу және қауіпсіздік шара-
ларын қамтамасыз ету бағытында 1 мың 
мектепті жаңғырту жұмысы қолға алы-
нуда.

«Биыл к�ктемгі су тасқыны кезінде 
еліміздегі 6 �ңірде 40 білім беру ны-
санына зақым келді. Оның ішінде – 
11 балабақша, 22 мектеп және 7 қосым-
ша білім беру нысаны бар. Жергілікті 
атқарушы органдар білім беру инфра-
құрыл ым дарын қалпына келтіру жұ -
мыс ын жүйелі жүргізуде.  Мәселен, Ақ-
т�бе облысында су астында қалған 
13 нысан ның 8-інде күрделі және ағым-
дағы ж�н деу жұмысы жүргізіліп жатыр. 
Ал 5 ғи марат қалпына келтіруге кел мейді. 
Бұл нысандарды қайта салу үшін Үкімет 
резервінен 6,2 млрд теңге б�лі ніп, 
құрылыс жұмыстары басталды. Атал  ған 
білім беру ұйымдары 2025 жылы пай да-
лануға беріледі», – деді Еділ Оспан.

Айта кетейік, жаңа оқу жылы қар-
саңында «AMANAT» партиясының «Ба-
ланы мектепке даярлайық!» жалпы-
республикалық қайырымдылық акция-
сы бастау алды. Партияның «Бақытты 
отбасы» жобасы аясында қолға алынған 
дәстүрлі іс-шара 12-30 тамыз аралығын-
да �теді. Мұндағы басты мақсат – 
к�пбалалы және аз қамтылған отбасы-
лардағы балаларды жаңа оқу жылына 
дайындауға к�мектесу.

Акцияға партияның Орталық аппа-
ра ты мен аймақтық, аумақтық филиал-
дарының қызметкерлері, партия депу-
таттары мен белсенділері, бастауыш 
партия ұйымдарының мүшелері қатыса-
ды. Оның барысында балаларға мектеп 
формасы, жаңа оқу жылына қажет оқу-
л ық тар мен кеңсе тауарлары салын ған 
рюкзактар ұсынылады. Биыл 15-ші мәр-
те ұйымдастырылғалы отырған акция 
аясында 45 мыңнан астам баланы жаңа 
оқу жылына даярлау жоспарлануда.

Дайындаған Бердібек ҚАБАЙ

«AMANAT» партиясыны& Шымкент !алалы! 
және Т3ркістан облысты! филиалдары 
жанында�ы Сыбайлас жем!орлы!!а !арсы 
іс-!имыл ж#ніндегі !о�амды! ке&естерді& 
бірлескен ж=мыс жиыны болып #тті.

ЖЕМҚОРЛЫҚПЕН 
БІРЛЕСІП КҮРЕСЕДІ

Жиында Шымкент қаласы және Түркістан облысы 
бо йынша «Iлеуметтік меди циналық сақтандыру қоры» 
ком мерциялық емес акцио нерлік қоғамы аумақтық құ ры-
лымдарының  жұмыс ба рысындағы сыбайлас жем  қорлық 
к�ріністеріне жол бер меу және жемқорлық тәуе келдерін 
азайту бойынша жүзе ге асырылып жатқан жұ мыстардың 
барысы қаралды.

«AMANAT» партиясы Шымкент қалалық филиалы 
жанындағы Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
ж�ніндегі қоғамдық кеңестің т�рағасы Бауыржан Қуа-
нышбеков бастаған жауапты тұлғалар мен Түркістан об-
лыстық филиалының т�рағасы Алтынсары Үмбетәлиев 
Шымкент қаласы бойынша және Түркістан облысы бо-
йынша филиалдарының жауапты �кілдері, партия фи-
лиалдарының қызметкерлері қатысты.

Жиын барысында Шымкент қаласындағы денсаулық 
сақтау ұйымдарын МIМС жүйесіне қосу барысында 
атқарылып жатқан жұмыстар туралы қалалық Денсаулық 
сақтау басқармасының басшысы Нұрлыбек Асылбековтың 
баяндамасы тыңдалды.

Аумақтық партия фи лиалдары жанындағы қо-
ғам  дық кеңес тердің бірлескен отырысын қортын ды-
 ла  ған «AMANAT» партиясы Орталық  аппараты Пар-
тиялық бақылау депар таментінің инспекторы Венера 
Есілбаева жиынның күн тәртібінде қаралған мәселе �зекті 
екенін айта отырып, «Iлеуметтік медициналық сақ-
тандыру қоры» КЕАҚ ау мақтық құрылымдарының 
қызметінде сыбайлас жемқорлық тәуекелдеріне ішкі 
талдау жүргізудің маңыз дылығын айтты. Медициналық 
қызметтерді сатып алу және медициналық қызметтерді 
сатып алу шартының талаптарын орындау мониторингін 
жүргізу қажет екеніне тоқталып, сыбайлас жемқорлық 
құқықбұзушылықтарын жасауға ықпал ететін себептер 
мен жағдайларды жою бағытында нақтылы қа дамдар 
жасалу керегіне баса назар аударды. Жиын қо ры тын-
дысымен нақтылы тапсырмалар беріліп, олардың орын-
далуы қатаң қадағалауға алынатыны мәлімделді.

Парламент Мәжілісіндегі «AMANAT» партиясы 
депутатты! фракциясыны& м3шесі Мархабат 
Жайымбетов /ызылордада�ы №1 !алалы! емхананы& 
=жымымен кездесті.

ЕМХАНА ҰЖЫМЫМЕН КЕЗДЕСТІ
мен бала денсаулығын қорғау 
ж�ніндегі орынбасары Мая Мир-
занова қатысты.

Қоғамдағы тұғыры биік ма-
мандықтар ұстаздар мен меди-
цина саласы қызмет керлеріне 
тиесілі. Бүгінде ұстаздар қауы-
мына ұстаз мәртебесі заңды тұр-
ғыда іске асқаны мәлім. Кезде-
суде медицина саласы мамандары 
да дәрігер мәртебесін к�теруді 
ұсыныс ретінде жеткізді.

Депутатпен кездесуде емха-
на ның бас дәрігері Венера Сан-
сыз байқызы дәрілік �нім дерді 
уақы тылы жеткізу мәсе лесін с�з 
етті. 

«Дәрілік �німдерді жеткізумен 
бүгінде «СК Формация» айна-
лысады. Алайда науқастардан 
с�зді біз естиміз. Мысалы, біз 
2025 жылға керекті дәрілер тізі-
мін жасақтап, ұсыныс жібердік. 
Бірақ к�п жағдайда ол ұсы ны-
сымыз шамамен келер жыл дың 
ортасына қарай жеткізіледі. Оған 

дейін науқастар тарапы дәріні 
уақтылы алмағандықтан бізге 
арызын білдіріп жатады», – деді 
емхананың бас дәрігері. 

Жиын барысында «Даму мед» 
бағдарламасының мән-жайы, 
азаматтардың ай сайынғы т�-
лейтін МIМС мәселесі, емхана 
ғимаратының қуаттылығы да с�з 
болды. 

– Мәселен, бүгінде 30 мыңнан 
аса халыққа қызмет ететін емхана 
ғимаратының қуаттылығы жетіс-
пейді. Сондықтан жаңа ғимаратқа 
к�шкен жағдайда ескі нысанды 
емхананың филиалы ретінде қал-
дырылса, жергілікті халыққа 
қолайлы болар еді, – дейді ұжым 
қызметкерлері. 

Атап �тейік, денсаулық сақтау 
мекемесінің негізі 1975 жылы 
қаланған. Қазір онда 355 қыз-
меткер еңбек етіп келеді. Олар-
дың 66-сы – дәрігерлер, 212-сі – 
орта буын, 15-і – кіші буын 
қызмектерлері.

Кездесуге партия филиа лы-
ның т�арағасы Алмасбек Есма-
ханов, партияның қалалық фи-

лиалының Атқарушы хат шысы 
Гүлшат Мұсаева, Ден саулық сақ-
тау басқармасы басшысының ана 

Тараз !аласында�ы бір!атар к#шеде ж#ндеу 
ж=мыстары ж3ргізілуде. Салдарынан жолдар жабылып, 
к#лік !оз�алысына кедергісін келтіріп жатыр. Осы 
орайда «AMANAT» партиясы Жамбыл облысты! филиалы 
жанында�ы Сыбайлас жем!орлы!!а !арсы іс-!имыл 
ж#ніндегі ке&ес пен Партиялы! ба!ылау комиссиясыны& 
м3шелері !ала к#шелеріне зерделеу ж=мыстарын 
ж3ргізді.

ЖӨНДЕУ ЖҰМЫСТАРЫН ТЕКСЕРДІ
ғымен жет кізіліпті. Де генмен 
Т�ле би даң ғылының Абай даң-
ғылымен қиылысының жа бы-
луы к�лік кеп телісін ту ды руда. 
Сондықтан мердігер «Са ры-
ағаш – Аман» ЖШС сол маң-
д а ғ ы  ж ұ м ы с т ы  к ү ш е й т к е н . 
Атал  ған к�ше қиы лысы 21 та-
мызға дейін ашылады. 

Келесі кезекте комиссия мү-
шелері Пушкин к�шесіне бар ды. 
Мұндағы ж�ндеу жұ мыстарын 
«Айя-Сервис» ЖШС жүргізуде. 
Бірнеше жылдан бері ж�ндеу 

к�рмеген к�шенің Ғ.Байтасов 
к�шесі мен Абай даңғылының 
аралығы сүріліп, қайта салынуда. 
Яғни,бұл к�шенің 2,8 ша қы-
рымы 1 метрге дейін кеңей тіліп, 
ас фальт т�селетін болады. 

Комиссия мүшелері мердігер 
компания �кілдеріне тиісті жұ-
мыстарды 1 қыркүйекке дейін 
то   лығымен сапалы аяқтау туралы 
ұсыныстарын жеткізді. Себебі 
ж�н деу жұмыстары оқушы лар-
дың жүріп-тұруына кедергісін 
келтірмеуі тиіс.

Топ мүшелері алдымен М-1 
жылу магистралі қайта жаң-
ғыртылып жатқан Т�ле би даң-
ғылының Бектұрғанов пен Iй-
тиев к�шелері аралығындағы 

жұ мыс барысын назарға алды. 
Бұл аралық 1300 метрді  құ-
райтын болса, ондағы де мон-
таждау жұмыстары 95 па йызға 
аяқ талған. Құбырлар да то лы-
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2012 жылы, «құқық қорғау органдарының қыз-
меткерлерін кезектен тыс аттестаттау» (ауызекі 
тілде «разаттестация») �ткізілді. Қорытындысында 
кеденшілердің басым б�лігі құқық қорғау функция-
ларынан айрылып, әкімшілік мемлекеттік қызмет 
санатына ауыстырылды. Құқық қорғаушы мәртебесін 
қызметкерлердің тек 18%-дан азы сақтап қалды. 
Олар кейін Экономикалық тергеу қызметіне к�шіріл-
ді. 2015 жылы осының бәрін заңдастырған «Құқық 
қорғау қызметі туралы» заңына жаңа түзетулер 
күшіне енді. Кеденшілердің 80%-дан астамы – құқық 
қорғаушы статусынан, әлеуметтік және зейнетақылық 
қамсыздандыруына айырылды. 

Салдарынан, азаттықтың ақ таңынан бері ше-
карашылармен бірге территориямыздың шегін 
контрабандистерден, есірткі саудагерлерінен, 
алаяқ  экспорттаушылар мен импорттаушылардан 
және басқа қылмыстық элементтерден қырағы 
қорғап тұрған кеден қызметі салықшылар сияқты 
қарапайым фискалдық органның бір б�лімшесіне 
айналып шыға келді. Сол кездегі Үкіметтің �кілдері 
Парламент депутаттарына түсіндіргендей, 2014 
жылғы 29 мамырда құрылған Еуразиялық эконо-
микалық одақ кеңейіп, толық қуатына шыққан соң, 
посткеңестік кеңістікте, Қытай жақтан басқасында 
кеденшілер керек болмай қалады: ішкі кедендер 
түпкілікті жойылатыны айтылды.  

Соның кесірінен, Кедендік бақылау агенттігі, 
бертінде – комитеті таратылды. Кеденшілер Қаржы 
министрлігінің Мемлекеттік кірістер комитетінің 
құрылымдық б�лімшесіне айналды. Бүгінде шағын 
ғана ұжымы бар Кедендік әкімшілендіру департа-
менті жұмыс істейді. 

НЕГЕ ҚҰРМЕТТЕН АЙЫРЫЛДЫ?
Мәртебесінің құлдырауы сала қызметкерлерінің 

әлеуметтік жағдайына ауыр соққы болды. Мысалы, 
ұзақ жыл еңбек еткен құқық қорғау қызметкерлері-
не қызметтен босағанда, 8 айлық ақшалай қамтылымға 
дейін бiржолғы жәрдемақы т�ленеді. Құқық қорғау 
органдарының мамандары еңбек сіңірген жылдары 
есепке алынып, ерте зейнеткерлікке шыға алады. 
Оларға қызметтен босатылған күнi арнаулы атағы 
немесе сыныптық шенi үшiн қосымша ақы т�ленеді. 
Бұдан кеденшілер қағылған. 

«Құқық қорғау қызметі туралы» заңында барлық 
құқық қорғау органының қызметкерлеріне берілетін 
игіліктер – зейнетақымен қамсыздандыру, жеңіл-
детілген салық салу, олардың еңбекке уақытша 
жарамсыз кезеңінде ақшалай үлес т�леу, баспана 
беру, тұрғын үйді күтіп-ұстауына және коммуналдық 
қызмет ақыларына ақшалай �темақы т�леу кеден 
органдары қызметкерлеріне қолданылмайтыны 
қадап айтылған. 

– Кеденшілер тәуелсіздіктің алғашқы күнінен 
ұлттық мүддені қорғады. Ол кезде, тіпті ұлттық 
армия да жоқ еді. Содан бері адал қызмет етіп 
келеді. «Бұл сала жемқорлық жайлаған құрылым!» 
деп күстәналап жатады. Коррупция қай салада 
жоқ? Мысалы, қазір жемқорлыққа к�п батқан сала 
ретінде білім беру, денсаулық сақтау, ауыл шар-
уашылығы, құрылыс пен ТКШ аталды. Сол үшін 
олардың бәрінің министрлігін таратқан жоқ, 
керісінше, алғашқыларының мәртебесін күшейт-
ті. Демек, мәселе басқада болып тұр ғой. Біздің 
қызметкерлерді еңбегі сіңірген жылдары бойынша 
зейнеткерлікке шығу құқығынан да айырды. Бұл 

ҚҰЗЫРЕТ ЖОҚ, ҚҰРМЕТ ЖОҚ,

Айхан ШӘРІП

(Басы 1-бетте)

әділдік пе? – дейді кеден саласының ардагері 
Серікбай Сұлтан.

С.Сұлтан бұрынғы Үкіметтер �з жауаптарында 
кеденшілердің әлеуметтік және басқа мәселелерін 
шешу үшін қажетті қаржының жетіспейтінін сыл-
тауратып келгенін айтады. Мұны естіп, қазіргі және 
зейнеткер кеденшілердің (олардың зейнетақысы 
кеміп қалды) к�ңілін мұң басады. Себебі кеден 
органдары кедендік т�лемдер, баж салығы, айып-
пұлдар және басқасы түрінде ел бюджетін трилли-
ондаған қаражатпен толтырады. Бұл ж�нінен 
олардың алдына тек мұнай-газ секторы ғана шыға 
алады. Мәселен, 2005-2020 жылдары кеден қызметі 
республикалық бюджетке 19 триллион теңгеден 
астам қаржы құйған. 

Кейінгі 3 жыл ішінде кеденшілер мемлекет 
кірісіне жалпы сомасы 9,8 триллион теңге кедендік 
баж бен салықтардың түсуін қамтамасыз етті. Та-
рата кетсек, 2021 жылы – 2,3 триллион, 2022 жылы 
– 3,5 триллион, 2023 жылы – 4,1 триллион теңге 
аударды. Яғни, жыл сайын түсімді тек арттырып 
келеді.

Мәжіліс депутаты «AMANAT»  партиясы фрак-
циясының мүшесі Руслан Қожасбаевтың айтуынша, 
дамыған елдердің бәрінде кеден қызметі – құқық 
қорғау органдарына жатқызылған. 

– Тіпті, Еуразиялық экономикалық одақтың 
Қазақстаннан басқа барлық елінде кеден органы 
құқық қорғау органы мәртебесіне ие. Бұл шынымен, 
нонсенс! Қылмыстық, лас қаражатты заңдастыруға 
және қылмысқа қарсы тұру жұмысы ел ішінде де, 
одақ аясында да бүкіл құқық қорғау органының 
тығыз, тиімді �зара әрекеттесуін талап етеді. Олар 
аса құпия құжаттармен жұмыс істейді, қарапайым 
мемлекеттік қызметшілерге ондай сырды ашуға 
болмайды. Салдарынан, фискалдық орган ретінде-
гі қазақстандық кеденшілердің т�мен мәртебесі 
контрабандамен және кеден ісіндегі әкімшілік 

қылмыстармен пәрменді күрес, сондай-ақ сыртқы 
қауіп-қатерді тежеу бойынша маңызды міндеттерді 
толыққанды жүзеге асыруға мүмкіндік бермейді, –  
деді Руслан Садуақасұлы.  

Оның айтуынша, депутаттарға шағымданған 
кеденшілер шетелдік кеден органдарының сыр 
б�ліспек түгіл, «тиісті құқық қорғау құзырларың 
жоқ» деп, қазақстандық кеденмен �зара ықпалда-
судан да үзілді-кесілді бас тартатынын жеткізген. 
Қарапайым тілмен айтсақ, әріптес санамайды: «Үйде 
үлкендер бар ма, ата-анаңды шақыр!» дейді. 

– Азаматтық қызметші саналатын қазақ кеден-
шілерін мундирлі, оқалы шетелдік әріптестері 
салмақты қабылдамайды. Погондарынан айрылға-
лы, кеденшілерді шекарадан жүк таситын бизнес-
мендер құрметтеуді қойды. Hкіреңдеп с�йлесіп, доқ 
к�рсететін жайттар кездеседі. Мұның мысалдарына 
Қорғас, Жібек жолы, Достық және басқа кеден 
бекеттерінде куә болдық. Мұның сыртында Еура-
зиялық одақтың екі еліне халықаралық санкциялар 
салынды. Оның орындалуын бақылау кеденшілер-
ге жүктелген. Геосаяси шиеленіс ушығып барады. 
Бұл ретте қосарланған мақсаттағы тауарларды, 
тыйым салынған, санкциялық және экспорттық 
бақылауға жататын �німдерді кедендік әкімшілен-
дірудің тегеурінді болмауы үлкен қауіп тудырады, –  
деді депутат. Мұндай қарқынмен Қазақстан қайта-
лама санкцияларға ілігіп қалуы да мүмкін.

ҮКІМЕТ ҚАРАСТЫРУҒА 
ЕНДІ ДАЙЫН

Парламентшілер мен сарапшылар тәуелсіз Қа-
зақстанның ұлттық және экономикалық қауіпсізді-
гін қорғаудың мемлекеттік маңызды міндетіне 
жұмылған кеденшілерге құқық қорғау функцияла-
рын қайтарған ж�н деп санайды. Оларға қосарланған 
мақсаттағы және басқа тауарлардың қозғалысын 
бақылау, халықаралық және мемлекеттік тыйымдар 

мен шектеулердің қапысыз сақталуын қамтамасыз 
ету, кедендік шекараның �не бойында, соның 
ішінде ЕАЭО ішкі шекараларында да ішкі нарықты 
контрабандадан, санкцияны бұзудан, капиталдың 
заңсыз шығарылуынан қорғау сияқты �кілеттіктер 
беру ұсынылды.

Айта кету керек, бұдан бұрынғы Үкімет басшы-
сы Hлихан Смайылов кеденшілерге құқық қорғау 
функцияларын қайтарудан бас тартқан-тын.

– Функциялары ұқсас салық пен кеденді бірік-
тіру Мемлекет басшысының 2021 жылғы 28 шіл-
дедегі №633 Жарлығына сәйкес келеді. Бұл жұмыс 
Президенттің «жинақы мемлекеттік аппарат» құру 
міндетін шешуге бағытталған. Ал жаңа мемлекет-
тік органды құру бюджеттен қосымша шығынды, 
ведомствоны ұстап тұру шығыстарын, оның штат-
тық бірлігін арттыруды және басқасын талап етеді. 
Кеден мен салықты біріктірудегі негізгі мақсат – 
мемлекеттік кірістердің ортақ, тиімділігі жоғары 
жүйесін құру болды. Бұл салық пен кеден т�лемдерін 
жинау, бизнес жүргізу үшін қолайлы жағдайлар 
жасау және сыртқы сауданы ынталандыру міндет-
тері арасындағы қажетті теңгерімді қамтамасыз 
етті, – деп дәйектеген еді экс –премьер H.Смайы-
лов. 

Жаңа Үкіметтің ұстанымы �згеріпті. Бұл туралы 
Мәжіліске Премьер Олжас Бектенов хабарлады. 
Оның айтуынша, капиталды шетелге заңсыз шыға-
руға, лаңкестікті қаржыландырумен және лас ақ-
шаны заңдастырумен байланысты заңсыз операци-
яларға тосқауыл қою ж�ніндегі Президенттің 
тапсырмасын орындау мақсатында биылғы жылдың 
басынан кеден қызметі валюталық бақылау ж�нін-
дегі қосымша функцияларға ие болды. 

«Бұл қызметтің т�л ерекшелігі бар және ол бар-
лық құзырлы органның �зара тиімді, жедел ықпал-
дастығын талап етеді. Сондай-ақ ол шет мемлекет-
тердің құқық қорғау органдарымен ақпарат 
алмасуды қарастырады. Бұған қоса, қосарлама 
мақсаттағы тауарлардың қозғалысы, тыйымдар мен 
шектеулердің сақталуы, ішкі нарықты қорғау ша-
ралары, кедендік т�лемдер мен салықтарды т�леу-
ден жалтару фактілері да ерекше қадағалауды қажет 
етеді. Экономикалық және ұлттық қауіпсіздікті 
қорғау міндеттерін тиімді іске асыру, сонымен 
қатар заманауи қауіп-қатерлерге қарсы тұру үшін 
кеден қызметінің функцияларын қайта қарауға, 
оларға құқық қорғау қызметі �кілеттіктерін беруге 
деген қажеттілік бар», – деді Олжас Бектенов. 

Үкімет басшысының айтуынша, мүдделі мем-
лекеттік органдардың басым к�пшілігі бұл мәселені 
талқыға салуға дайын екенін білдірді. Олардың 
пікір-ұстанымдарын ескере отырып, Үкімет с�з 
болған проблеманы пысықтайды. Қалай болғанда, 
кеденде бюджеттің кіріс б�лігін арттыра алар елеулі 
әлеует жатыр. Сарапшылар біраз к�ліктің жете 
тексеруден �тпейтінін, салықтар мен алымдар то-
лымды т�ленбейтінін айтады. Кеденшілердің құқық 
қорғау функцияларын күшейту, кеден бекеттерін 
тәртіпке келтіру және басқа тәсілдер бола ма, әй-
теуір, аталған елеулі әлеуетті бұлақ к�зіндей ашып 
жіберіп, бюджетке түсімді арттыру – Үкіметтің 
мойнындағы маңызды міндет.

КЕДЕН КЕДЕН БОЛА МА?

Талдықорғанда �ткен Қазақстанда атом 
электр стансасын (АЭС) салу жоба сына 
қатысты жария талқылауға АЭС құры-
лысына қатысты �з пікірлерін біл діруге 
барлық деңгейдегі мәслихат депутаттары, 
қоғамдық кеңестердің, үкіметтік емес 
ұйымдардың мүшелері, энер гетика сала-
сының жетекші мамандары, ғалымдар мен 
облыс орталығының белсенді тұрғындары 
келді. Қазақстанның Азаматтық альян сы 
ұйымдастырған шараға сарапшылар ретін-
де Энергетика министрлігі, «Қа зақстандық 
атом электр стансалары» ЖШС, Ұлттық 
ядролық орталық және Ядро лық физика 
институтының �кілдері де шақырылыпты.

Жауапты тұлғалар мен маман сарап-
шылар талқылау барысында Қазақстанда 
атом энергетикасын дамытудың жос пар-
лары мен перспективалары жай ында жан-
жақты баяндап, ұсыныстарын ортаға 
салды. Қауіпсіздік, экология және АЭС 
құрылысының экономикалық тиім ділігіне 
қатысты сұрақтарға жауап берді. Жетісу 
облысының тұрғындары АЭС құрылысы-
на қатысты �з ой-пікірлерін біл діріп, к�-
кейдегі сауалдарын қойды.

Дәл қазіргі кезде қазақстандықтарды 
алаңдатып отырған басты мәселелердің бірі 
– еліміздегі электр қуаты тапшылығының 
алдын алудағы шешімнің бірі әрі біргейі 
АЭС салу екені айтылғалы талай болды. 
Алайда оны құптаушылармен бірге қарсылық 
білдірушілер де жеткілікті. Қоғамды бірін-
ші кезекте қауіпсіздік мәселесі толғанды-
рады. Сондықтан бо лар, Талдықорғандағы 
талқылауда атом электр стансаларын салу-
дағы заманауи технологияларды қолдану 
мәселесі кеңінен с�з болды. Бұдан �зге атом 
электр с танс асының құрылысын қаржы-
ландыру жайлы да әңгіме қозғалды. Сонымен 
қатар облыс тұрғындары АЭС-тен шыққан 
қалдықтарды кәдеге жарату, кадрлық ре-
сурстарды жергілікті жерден жасақтау және 
АЭС-ке қызмет к�рсету үшін қажет ті жаңа 
жұмыс орындарын ашу мүмкіндіктерге 
қызығушылық танытып, к�кейлеріндегі 
сауалдарына тиянақты жауап алғандай 
болды. 

Бірде-бір сұрақ жауапсыз қалған жоқ. 
Олардың айтуына қарағанда, заманауи 
технологияларды қолдануға байланысты 
Франция, ҚХР, Оңтүстік Корея, РФ ком-
паниялары кіретін АЭС құрылысы бой-

ынша озық әлемдік компаниялардың қысқа 
тізімі жасалыпты. Сарапшылар атом электр 
стансаларын салу үшін қарас тырылып 
отырған технологиялар қауіпсіз екенін 
атап �тті, �йткені салынатын стан сада 
реакторлардың III және III+ буындарын 
пайдалану жоспарланған. Реактордың бұл 
түрі Атом қуаты халықаралық агенттігінің 
(МАГАТЭ) барлық қауіпсіздік талаптары-
на жауап береді және экологиялық к�р-
сеткіштері жоғары.

Құрылыс құнына қатысты айтар бол-
сақ, атом электр стансасын салуға жұм-
салатын қомақты шығындар нысанның 
ұзақ қызмет ету мерзімімен бірге оны 
пай да ланудың т�мен құнымен �телетін 
к�рінеді. Мамандардың мәлімдеуінше, 
АЭС жұмысының экологиялық қауіпсізді-
гіне алаңдайтын негіз жоқ. АЭС-те ради-
ациялық фон болмайды және атмосфера-
ға СО2 шығарындылары жылу электр 

стан сасымен салыстырғанда аз м�лшер-
де болады екен. 

Қалдықтарды кәдеге жаратуға қатысты 
т�мендегі дәлелдемелер келтірілді. Қуа ты 
1200 МВт реактор жұмыс істеген кезде 
жылына 50-60 м3 радиоактивті қа лдықтар 
түзіледі. Қазір оның жаңартылған энергия 
к�здерінен айырмашы лығы, мұндай қал-
дықтарды қауіпсіз �ң деу үшін тиімді тех-
нологиялар бар және онда жабдықты кә-
деге жарату мен қор шаған ортаны қалпына 
келтіру қаражаты есепке алынбайды. 
Пайдаланылған ядролық отын қалдықтарға 
жатпайды, �йткені онда жанбаған уран 
қалады және ядролық отында қолданыла-
тын тағы бір элемент – плутоний түзіледі. 
Пайдаланылған ядролық отынды �ңдеген-
нен кейін мамандар оны одан әрі кәдеге 

асыр ып, үлкен энергетикалық компоненті 
бар жаңа отынға шикізат алады.

АЭС құрылысын мамандармен қамта-
масыз етуге келетін болсақ, нысанды салу 
шеңберінде вендорлар жергілікті кадр ларды 
белгілі бір уақыт ішінде оқыту ды қамта-
масыз етуге міндеттеледі.

Сарапшылар мен тиісті мамандардың 
егжей-тегжейлі түсіндірунен соң жиынға 
келген жұртшылық �кілдері  еліміздегі 
бей біт атом энергетикасын дамытуға қа-
тыс ты �з пікірлерін білдірді.

 «Мен электроэнергетика саласында 
30 жылдан астам еңбек еттім. Қазақстанда 
энергия тапшылығы бар екені және ал ға 
жылжыған жылдармен бірге оның арта 
беретіні барлығымызға белгілі. Сол-
түстік-оңтүстік транзиттік желісі Пав лодар 

облысында салынған болатын. Алайда ол 
да жеткіліксіз. Атом электрстан сасын са-
латын кез келді. Қандайын саламыз? 
Теміржол торабын пайдалана от ырып, 
к�мірмен жылытылатын стансалар ма? 
Онымен экологиямыз қаншалықты ласта-
нады? Жақын уақытта біз міндетті түрде 
электр тапшылығын сезі н еміз. Жаңа 
станса құрылысына 10 жыл уақыт кетеді, 
оның ішінде құрылыс-монтаж құжаттама-
лары да бар. Біз бір орында тұра алмаймыз. 
Мәселен, Қостанай облысында жаңа зауыт, 
фабрикалар ашылуда. Ал біздің облыста 
неге ондай мүмкіндік жоқ? Себебі Жетісу 
облысында электр энергиясының тапшы 
екендігі сезіледі. Мәселен, қыс мезгілінде 
�ңір тұрғындары 35 МВт энергия тұтынса, 
Текелі қаласындағы станса бар-жоғы 24 
МВт энергия �ндіре алады. Оңтүстік �ңір-
лердің барлығына энергия қажет. Эн ергия 
медицинаға да, радиологияға да қажет. 
Ғылым жаңа к�кжиектерді еңсеруі қажет», 
– деген «Талдықорған электр жүйелерінің 
тасымалдау компаниясы» АҚ бұрынғы 
басшысы, зейнеткер Серік Демидов АЭС 
салудың уақыт кел генін, атом энергети-
касы тұрақты электроэнергия к�зі болып 
табылатынын ай та келе, АЭС құрылысы-
ның еліміздің экономикалық дамуына 
үлкен үлес қос атынына сенетінін мәлімдеді. 

«АСПМК-519» ЖШС бұрынғы басшы-
сы Виктор Сычев электроэнергия тап-
шылығының орнын толтыруда шетел ден 
алынатын энергия к�здерінің қымбатқа 
соғатынын алға тартып, оның елі мізге 
тиімсіздігін атап �тті. Сычевтің айтуынша, 
біз жаңартылған энергия к�з дерін дамыту-
да үлкен бағдарламаларды жүзеге асыра 
аламыз, алайда ол үшін бізге мы қ ты элек-
тростанса қажет және бұл мәселенің шешімі 
– елімізде �зіміздің АЭС салу, тіпті бір емес, 
бірнеше станса салу. 

Жария талқылауда Qazaqstan Chernobyl 
аrdagerleri ЗТБ, «Жетісу облысының Чер-
нобыль апаты ардагерлері мен мүгедектері» 
қоғамдық кеңесінің т�рағасы Мустафа 
Хусаин да қоғамдық кеңес мүше лерінің 
Қазақстанда АЭС салу бас тамасын то-
лығымен қолдайтынын жет кізді. Жиынға 
келген жастар да �з пікір лерін білдіріп, 
қолдау танытты. 

Жетісу облысы 

АЭС: ТАЛДЫҚОРҒАНДА 
ЖАРИЯ ТАЛҚЫЛАУ ӨТТІ

Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев 2023 жылдың 1 қыркүйегін-
де еліміздегі АЭС құрылысы ту ра-
 лы мәселені жалпыхалықтық ре-
ферендумға салу туралы ұсы н ыс 
білдірді. Ақпарат көздерінің бол-
жамы бойынша АЭС құрылысы 
жайлы жалпыхалықтық рефер ен-
дум биылғы күзде өтуі мүмкін. Соған 
орай болар дәл қазір Алматы 
облысының Жамбыл ауданындағы 
Үлкен ауылы аумағында АЭС салу 
жөніндегі мә селеге қа тысты 
жер-жерде жұртшылықтың қаты-
суымен жария талқылау өткізілуде. 
Жа қында сондай тал қының бірі 
Тал дықорғанда ұйым дастырылды.

Болат АБАҒАН
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Саятхан САТЫЛҒАН

КӨШКЕН ДӘУІРКӨШКЕН ДӘУІР
БОЯУЫ

ласының Пэйлоцзянцзюнь атауымен 
Қытай жазбаларында бірінші рет кез-
десуі болатын. Мұндағы алдыңғы 
«П эйло» с!зі «Бала» с!зінің қытай ті лін-
дегі ды быстық аудармасы, ал «Са ғұн» – 
мансап аты. Яғни, «Цзян цзюнь» с!зінің 
ды быстық аудармасы «Қол басшы» де-
генді білдіреді. 

Ал бұдан к!не деректі ортағасырлық 
ғалым М. Қашқари береді. Ол !зінің 
«Түркі с!здігі» атты еңбегінде Баласағұн 
жайлы кең хикаятты жазып қалдырған. 
Аталған кітабында түріктердің Шу ха-
қаны жайлы айта отырып: «Зұл  қарнайын 
Самарқандтан асып, түрік қалаларына 
қарай беттеген кезде түріктердің Шу 
есімді бір жас хақаны болған екен. Ол 
үлкен қосынның иесі еді. Шу қаласын 
Шу хақан басып алып, Баласағұнды !зі 
салдырған. Баласа ғұндағы сарайының 
алдында күн сайын бектер мәртебесіне 
үш жүз алпыс бес рет дабыл қағылып 
тұрған...», – дейді ғалым еңбегінде. 

Осы дерекке қарап отырсақ к!не 
Баласағұн қаласы б.д.д 300-ші жылда-
ры !мір сүрген деген байлам жасауға 
болады. 

Шыңғыс хан дәуірі кезінде де қа-
ланың !з дәргейінде дамып, гүлденіп 
тұрғаны айтылады. Шыңғыс ханның бас 
бітікшісі және жұлдызнамашысы болған 
ұлты қидан, қара к!к хан тұқымынан 
шыққан Елюй Чуцайдың Шыңғыс хан-
мен бірге Орталық Азияға жасалған 
жо  рыққа қатысып, к!рген-білгендерін 
жазған «Батысқа саяхат естелігі» дерек-
намасында: «Батысқа қарай жүргенде 
Иле деген үлкен дария бар. Дарияның 
батыс жағында Хусыволудо (Баласағұн) 
деп аталатын қала бар. Бұл қала бұрын 
батыс Ляо мемлекетінің астанасы бола-
тын. Қаланың айналасында неше он-
даған қала мен кент орналасқан. Одан 
батысқа қарай жүргенде неше жүз ли 
жерде Тараз қаласы бар», – деген жаз-
басы !ткен күннен құнды мағлұмат беріп 
тұр. Қытай жазбасында Бала сағұнның 
«Хусыволудо» деп жазылуы сол дәуірдегі 
қаланың атауының !згер генін білдірсе 
керек. Бұл с!з – «Хус (Құз)» – «Орда» 
деген атауының қытайша айтылуы бо-
латын.

Баласағұн мен оның жанындағы Арғу 
шаһарларында тұратын халықтар тілінде 
«ұлұш» с!зін «шаһар» дейді. Содан 
барып Баласағұн шаһарын «Құз ұлұш» 

1263 жылы М!ңкенің жарлығы 
бойынша Қарақорымнан аттанып хан 
інісі Құлағу ханға кездесіп қайту үшін 
Батыс Азияға жолға шыққан Лю Юй мен 
Чан Дэ атты елшілердің «Батысқа елші-
лік сапардан естеліктер» атты еңбегінде: 
«Ақпанның 24 жұлдызында екі таудың 
ортасынан !ткеннен кейін кең жазықтың 
шетіне іліктік. Мұнда халық !те тығыз 
қоныстанған. Біз сапар үстінде бұл маң-
нан егістік жерлерді, айқыш-ұйқыш 
қа зылған арықтар мен тоғандарды, күл-
талқаны шығып күйреп жатқан ескі 
қала лардың қирандысын жиі кездестіре 
бастадық. Ондағы жер гілікті тұр ғын-
дардан кей жайларды сұрас тыр ғаны-
мызда олар бұл жер бұ рынғы қи дан-
дардың ескі жұрты екенін айтты», – деп 
жазады елшілер есте ліктерінде. «Қи-
дандардың ескі жұрты» деп тұрғаны ас-
танасы болған Баласағұн қаласы-ау деп 
шамалауға болады. Gйт ке  ні  Баласағұн 
қалашығы 90 жылдан аса қара қытай-
лардың астанасы бол ғаны тарихи шын-
дық. Мұхамед Хайдар Дулати !зінің 

шығысында жатқан барлық ел мен !лке 
түгелдей оған салық т!леп тұрды. 
Моғолдар Бала сағұнды Қаралық деп 
атаған», – деп жазады Мұхамед Хайдар 
Дулати. 

К!ріп отырғанымыздай, Баласағұн 
қаласы орта ғасырда үлкен мәдени ие-
ліктің ортасы болған. Оны к!птеген 
тари хи жазба растауда. Енді осы Бала-
сағұн қаласы атауының шығу тарихына 
келсек, к!не қалашықты 30 жылдан аса 
зерттеген У.Шалекенов !зінің «Қазақ 
мәдениеті» атты кітабында былай дейді: 
«Қашқари еңбегінен Баласағұн қала-
сының этимологиясын анықтадық: 
«Сағұн»: Қарлұқ жұртының мықты-
ларына берілетін ат, лақап. Түрік 
тәуіптерін Ата сағұн дейді». Қаланың 
аты екі с!зден құралған. «Бала» деген 
түрік с!зі баршаға мәлім болса, «сағұн» – 
хакан, хан, князь. Олай болса, «Бала + 
хакан», «бала + князь», «бала + хан» 
болып, «Баласағұн» деген ұғымды 
құрайды. Яғни, «Балахан» немесе 
«Қарлұқ хаканының қаласы» деген 
ұғымды білдіреді», – деп !з ойын 
түйіндейді. Ал С.Сыздықов !зінің 
«Қарлық – Қарахан мемлекеті» атты 
монографиясында: «Ал осы қала атының 
әуелгі екі түбірі бары байқалады. Олар: 
«бола» және «сағұн». Этимологиялық 
талдауда: біріншісі – «боло» «було», яғни 

лардың бірі екені белгілі. Сонда «Жас 
ғұн, яғни жас немесе балауса ханзада» 
дегенді білдіреді. Қалай болғанда да, бұл 
қаланы ғұндардың жас патшасы сал-
дырғаны немесе билегені осы атау дан-ақ 
байқалады. Сонымен қатар «Бала сақ 
ғұн» деп алсақ та болады. Сақтың ұрпағы 
ғұннан шыққан бала патша дегенді 
білдіреді. 

 Қазір ғалымдар Баласағұн қаласы 
VI-XIII ғасырлар арасында дәуірлегенін 
айтады. Осы аталған жас хақан Баласа-
ғұнды  да !з заманында салдырған бо-
лар?! Ал енді қаланың орналасқан ор-
нына келсек, тағы да к!не деректерге 
жүгінейік. М.Қашқари !з кітабында: 
«Арғу – екі таудың арасы. Тараз (Талас) 
бен Баласағұн арасындағы шаһарларды 
«Арғу» дейді. Gйткені ол жерлер екі тау 
арасында жатыр. Енді осы айтылған 
жерлерді анықтап к!рейік. Баласағұн 
қаласының оңтүстік жағында Қырғыз 
Алатауы орналасқан, одан Шу !зеніне 
барып құятын Шарғау, Ақсу, Қарабалта, 
Тоқташ атты !зендер шығады. Осы !зен-
дердің Шуға құятын т!менгі ағы сындағы 
жері тегіс, құнарлы, суы мол және ауасы 
таза алқабында Баласағұн қаласы ор-
наласқан. Ал солтүстік-шы ғысын Жай-
сан тауы қоршап жатыр. Осындағы екі 
тау арасындағы кең жазықтық, егістік 
жерлер, қазылған арықтар мен тоған-
дарды саралай келе қазіргі Баласағұн 
қаласының орнына сай келетінін анық 
к!руге болады. Мұхаммед Хайдар Ду-
латидың «Тарихи Рашиди» атты еңбе-
гінде: «Моғолстандағы бір сыпыра қала-
ның аты беделді кітаптарда жа зылған 
және ол қалалар тура сын да к!птеген 
түсінік берген. Солардың бірі – «Бала-
сағұн» деп ашып жазады. Ал Уахит 
Шале кеновтың «Қазақ !ркениеті» кі та-
бында: «Махмуд ибн Уали (1595) Иран-
ның ортағасырлық белгілі мем лекет 
қайраткері, географ ғалымы Хамдаллаһ 
Мустауфи Казвиниге (1281-1349) сүйене 
отырып, Баласағұнда жұма намазын 
оқитын 40 мешіт, күнделікті намаз 
оқитын 200-ден астам мешіт, 20  ханака 
және 10 медресе болған» деген деректерді 
алға тартады. Осыған қарап-ақ Бала-
сағұнның орта ғасырда қандай ірі қала 
болғанын аңғару қиын емес, – дейді 
тарихшы-түркітанушы Асылжан Дулати. 

U.Марғұлан атындағы Археология 
институтының аға-ғылыми қызметкері, 
PһD доктор Ералы Ақымбек те Баласағұн 
қаласы туралы к!п зерттеген. Оның 
айтуынша, Баласағұн қалашығы жер 
к!лемі мен табылған жәдігерлердің саны 
жағынан еліміздегі ең құнды мұралардың 
бірі екен. 

– Баласағұн қалашығына 2001 жыл-
дан бері зерттеу жұмыстарын жүргізіп 
келемін. Ақт!бе қонысының жанындағы 
ежелгі қала үш б!ліктен тұрады. Ци-
тадель, шахристан және рабад. Аталған 
үш б!лікте қала мен әскер басшылары 
және шаруашылық аймақты қоныс-
танған қарапайым халық тұрған. Оның 
сыртынан екі қорғаныс қабырғасы !теді. 
Ішкі қабырға 15 шақырым болса, сырт-
қысы 18 шақырымдай аумақты алып 
жатыр. Оған қоса, !зен жағында тағы да 
қосымша қабырғалар болған. Бір таң-
ғаларлығы, Баласағұн қаншалықты 
ежел  гі болғанымен, бұл жерге ауызсу 
қа зіргідей су құбырлары арқылы келген. 

Мен мұнда келгеннен кейін араға 
алты жыл салып, қаланың сыртқы қақпа 
маңынан шарап жасайтын шеберхананы 
құмнан аршып шығардым. 2008 жылы 
ІХ-ХІ ғасырларға жататын бірнеше 
тұрғын-жай б!лмелерін таптық. Бір 
жылдан соң маған дейін де зерттелген 
мұнараның біз білмейтін қырлары анық-
тала бастады. Осыдан үш жыл бұрын сол 
мұнараның айналасынан бірнеше б!лме 
бой к!рсетті. Ол ХІ ғасырдың басына 
жатады. Қазір оның іргетасы ғана сақ-
талған. Іргетасының жерге к!мілген 
б! лігінің !зі 2,5 метр болады. Ал 
2015 жылы сол замандағы кірпіш күй-
діретін пеш табылды. Одан кейін қала-
шықтың сыртқы қорғаныс қабыр ға-
сының маңынан табылған кера микалық 
пеш те археологиялық қаз ба жұмыс-
тарының жаңалығы болды. Бір с!збен 
айтқанда, Баласағұн қаласын зерттеген 
сайын оның бізге беймәлім әлеміне еніп 
кете бересің, – дейді Ералы Шардар-
бекұлы.

Негізінде, Баласағұн қаласының ор-
ны ж!нінде алғашқы пікірді 1938-
1939 жылдары ресейлік ғалым Л. Бернш-
 там Қырғызстандағы Тоқмақ қаласының 
оңтүстiк батысында орна ласқан ортаға-
сырлық Ақбешiм қаласы ның орнында 
кiшiгiрiм қазба жұмыс тарын жүргiзiп, 
қолға түскен азғантай деректерге сүйе-
нiп жариялаған болатын. Осы пікір 
ұш қы нымен қырғыз ағайын дар әлі күн-
ге әй гілі Бурана мұнарасын Бала сағұн 
орны деп жарияға жар салып жүр. Uри-
не, Баласағұн шаһары екені нақты 
дәйектер мен ғылыми тұжы рымдар не-
гі зінде дәлелденіп жатса құба-құп. Алай-
  да айыр қалпақты ағайын Берш тамның 
пікірінен басқа нақты тарихи дәлел 
келтіре алмауда. Ал Бала сағұн қала-
сының орны Жамбыл облысы Шу ауда-
нындағы Ақсу және Қарабалта !зенде-
рінің аңға рындағы Ақт!бе қоны сы 
екенін ел ға лым дарының зерттеуі ғана 
емес, тарихи жазбалар айғақтап тұр. 

 Қалай дегенде де, Баласағұн қа ла-
сына қатысты деректер әлі де зерттеу 
мен зерделеуді қажет ететіні анық. Ол 
енді болашақ ұрпақтың еншісіндегі 
дүние. 

Жамбыл облысы

деп атаған. Ордұ – Баласағұнға жақын 
қала. Баласағұнды да «Құз ордұ – Құз 
орда» дейді. Осылайша, тарих Бала-
сағұнның екінші атауының болғанын 
дәлелдей келе ертеректе к!не шаһар 
«Баласағұн» емес, «Құз орда» деп атал-
ғанын нақтылай түседі. Бұл кезеңде қала 
гүлденіп, қарахандықтардың ұлы ор-
дасына айналып тұрғандықтан, ел оны 
«Құз орда» деп атаған. Бірақ, бір !кі-
ніштісі қала 100 жылдан кейін !зінің 
!мір сүруін тоқтатып, моңғолдардың 
шап қыншылығынан күйреп, қирағаны 
белгілі. 

БАЛАСАҒҰН:
ТАРИХТЫҢ ТАРИХТЫҢ 
АҚТАҢДАҚ АҚТАҢДАҚ 
БЕТТЕРІНДЕ БЕТТЕРІНДЕ 
АҚИҚАТЫ ӘЛІ АҚИҚАТЫ ӘЛІ 
КҮНГЕ КҮНГЕ 
АШЫЛМАҒАН АШЫЛМАҒАН 
ОРЫНДАР АЗ ЕМЕС. ОРЫНДАР АЗ ЕМЕС. 
CОНДАЙ ЖЕРДІҢ CОНДАЙ ЖЕРДІҢ 
БІРІ – ЕЖЕЛГІ БІРІ – ЕЖЕЛГІ 
БАЛАСАҒҰН БАЛАСАҒҰН 
ҚАЛАСЫ. КӨНЕ ҚАЛАСЫ. КӨНЕ 
ҚАЛАШЫҚТЫҢ ҚАЛАШЫҚТЫҢ 
ОРНЫ МЕН ОНЫҢ ОРНЫ МЕН ОНЫҢ 
ТАРИХЫ ҒАЛЫМДАР ТАРИХЫ ҒАЛЫМДАР 
АРАСЫНДА БҮГІНГЕ АРАСЫНДА БҮГІНГЕ 
ДЕЙІН ТҮРЛІ ДЕЙІН ТҮРЛІ 
ПІКІРТАЛАС ПІКІРТАЛАС 
ТУДЫРУДА. СОНДА ТУДЫРУДА. СОНДА 
БАЛАСАҒҰН БАЛАСАҒҰН 
ҚАЛАСЫ ҚАЙ ҚАЛАСЫ ҚАЙ 
ДӘУІРДЕ ӨМІР ДӘУІРДЕ ӨМІР 
СҮРДІ? ОНДА СҮРДІ? ОНДА 
КІМДЕР ТҰРЫП, КІМДЕР ТҰРЫП, 
ҚАНДАЙ ТҰРМЫС ҚАНДАЙ ТҰРМЫС 
КЕШТІ? ҚАЛА КЕШТІ? ҚАЛА 
АТАУЫНЫҢ ӨЗІ АТАУЫНЫҢ ӨЗІ 
НЕНІ БІЛДІРЕДІ? НЕНІ БІЛДІРЕДІ? 
ЕСТЕ ЖОҚ ЕСКІ ЕСТЕ ЖОҚ ЕСКІ 
ЗАМАННАН ЗАМАННАН 
ЖЕТКЕН ҚҰНДЫ ЖЕТКЕН ҚҰНДЫ 
ҚҰЖАТТАР МЕН ҚҰЖАТТАР МЕН 
ҒАЛЫМДАР ҒАЛЫМДАР 
БОЛЖАМЫ МЕН БОЛЖАМЫ МЕН 
БАЙЛАМЫНА ЗЕР БАЙЛАМЫНА ЗЕР 
САЛЫП, ЗЕРДЕЛЕП САЛЫП, ЗЕРДЕЛЕП 
КӨРСЕК...КӨРСЕК...

«Тарихи Рашиди» атты еңбегінде осы 
жайлы айта келіп: «Беделді кітаптар мен 
тарихи шығармаларда Баласағұнды 
Афрасиабтың салған қала ларының бірі 
деп атайды. Оны !те жо ғары мақтаған. 
«Мажма ат-тауарихта» («Тарих жинағы») 
былай деп жазылған: «Баласағұн қара 
қытай заманына дейін Афрасиабтың 
ұрпақтарының билігінде болған. Қара 
қытай Гурхан Баласағұнды Илек ханнан 
тартып алды, ол Афрасиаб нәсілінен еді. 
Содан оны !зінің астанасы етті. 95 жыл 
бойы Баласағұн қара қытай дың астанасы 
болы п келді. Жейхуннан бергі, оның 

тайпа аты, ал екіншісі «соғұн», «сағұн» 
болып, қарлық тайпасының к!семі 
атағын білдіреді. Қытайдың Хань жыл-
намаларында түркілер ғұндардың «со» 
(Сорхы) аталатын атақты тайпа сының 
ұрпағы ретінде к!рсетіледі. Сон да бұл 
лауазымның !зі «со» және «ғұн» деген 
екі түбірден құралады деуге негіз бар. Бұл 
жағдайда барлық түбірлерді қосқанда: 
«Бол-со-ғұн» құрылымы, ал генеоло-
гиялық тәртіппен орналастырсақ: «ғұн-
со-боло» болып шығады. «Со» түбіріне 
семантикалық тұрғыдан к!не сары ұй-
ғырлардың Соқалық, Саоқозымен, 
хакас тардың ақ сохы, к!к сохы, хара 
сохысымен, ал қазақтың Арғын құра-
мындағы ақ сопы, қара сопы, тәнбі софы 
этнонимдері сәйкес келеді. Сонымен, 
бір с!збен айтқанда, Бала сағұн қар-
лықтардың басты бір – моуло, яғни 
болат тайпасының к!семі тұратын ор-
дасы деп ұғыну керек», – деп тұжы рым-
дайды.

Бұл ойға тарихшы-түркітанушы 
Асылжан Дулатидың да зерттеулері 
саяды. 

– Қала атауы екі негізден тұратыны 
айқын. Бұл атауды «Балауса және ғұн» 
деп алсақ та болады. «Балауса» с!зі – 
к!не түріктің осы күнге дейін мағынасын 
жоғалтпай сақтап келе жатқан ежелгі 
с!зі. Ол «жас» дегенді білдіреді. Ал «ғұн» 
Орталық Азиядағы ежелгі ұлы тайпа-

Жалпы, Баласағұн қаласы орта ға-
сырдағы түркі халықтарының ірі мә-
дени-тарихи орталығы болған. Gзінің 
мыңжылдықтардағы даму барысында 
к!птеген шапқыншылық пен қақ ты-
ғысты бастан !ткеріп, әртүрлі қағанат 
пен мемлекеттің саяси ордасына ай-
налған. Қала іргесі сонау Түріктер дәуі-
рінде қаланғанымен, оның мәдени 
жаң  ғыруы мен !ркендеуі Қарахандар 
зама нында жоғары дәрежеге жеткен. 
Тарих толқынында Баласағұн – түр-
гештердің, қарлұқтардың, қара хан-
дықтардың және қарақытайлардың 
ас танасы болып, Жі бек жолы бойын-
дағы ірі қалалардың біріне баланды. 
Қай кезеңде болмасын қаланың мәдени 
және экономикалық дамуы билік құрып 
отырған мемлекеттің әл-ауқатымен ты-
ғыз байланысты болған. 

Осы таңға дейін аталған қаланың 
орны мен атауы ж!нінде ғалымдар түрлі 
болжам мен байламды алға тартты. Та-
рихшылардың бір шоғыры Баласағұн 
қаласының орны Қырғыз еліндегі Бура-
на қаласы десе, енді бір ғалымдар ол 
қа ланың тарихтағы орны Баласағұнға 
сай келмейтінін айтты. Ал тарихты те-
реңнен зерттеген ойшылдардың бір то бы 
қазіргі Шу ауданындағы Ақт!бе ауы-
лының қасындағы к!не қалашықты 
Баласағұн деп дәлелдеуде. 

 Ақт!бе қалашығында 30 жылдан 
астам археологиялық қазба жұмыстарын 
жүргізген Уахит Шалекеновтің зерт-
теулеріне сүйенсек, ол осы маңда Ба ла-
сағұн қаласы бой к!тергенін табылған 
құнды жәдігерлер ай ғақтауда. Тағы бір 
айта кетерлігі, қалашық ерте орта-
ғасырлық дәуірлерден бастап барлық 
шығыс және батыс деректерінде кеңінен 
жазылып қалған. Қала жайлы алғашқы 
дерек Қытай елінің саяхатшысы Цзя 
Даньның «Т!рт бағыттағы жол туралы 
естеліктер» атты к!не жазбасында сақ-
талған. Онда: «Тау аңғарын жағалап біраз 
жүргенде Суйаб !зені жазыққа шығар 
аузына жетеді, осы арадан 80 ли жерде 
Пэйлоцзянцзюнь (Баласағұн) қаласы 
бар» деп суреттейді. Бұл Баласағұн қа-

БАЛАСАҒҰН МЕН ОНЫҢ БАЛАСАҒҰН МЕН ОНЫҢ 
ЖАНЫНДАҒЫ АРҒУ ЖАНЫНДАҒЫ АРҒУ 
ШАҺАРЛАРЫНДА ШАҺАРЛАРЫНДА 
ТҰРАТЫН ХАЛЫҚТАР ТҰРАТЫН ХАЛЫҚТАР 
ТІЛІНДЕ «ҰЛҰШ» СӨЗІН ТІЛІНДЕ «ҰЛҰШ» СӨЗІН 
«ШАҺАР» ДЕЙДІ. СОДАН «ШАҺАР» ДЕЙДІ. СОДАН 
БАРЫП БАЛАСАҒҰН БАРЫП БАЛАСАҒҰН 
ШАҺАРЫН «ҚҰЗ ҰЛҰШ» ШАҺАРЫН «ҚҰЗ ҰЛҰШ» 
ДЕП АТАҒАН. ОРДҰ – ДЕП АТАҒАН. ОРДҰ – 
БАЛАСАҒҰНҒА ЖАҚЫН БАЛАСАҒҰНҒА ЖАҚЫН 
ҚАЛА. БАЛАСАҒҰНДЫ ДА ҚАЛА. БАЛАСАҒҰНДЫ ДА 
«ҚҰЗ ОРДҰ – ҚҰЗ ОРДА» «ҚҰЗ ОРДҰ – ҚҰЗ ОРДА» 
ДЕЙДІ. ОСЫЛАЙША, ДЕЙДІ. ОСЫЛАЙША, 
ТАРИХ БАЛА САҒҰННЫҢ ТАРИХ БАЛА САҒҰННЫҢ 
ЕКІНШІ АТАУЫНЫҢ ЕКІНШІ АТАУЫНЫҢ 
БОЛҒАНЫН ДӘЛЕЛДЕЙ БОЛҒАНЫН ДӘЛЕЛДЕЙ 
КЕЛЕ ЕРТЕРЕКТЕ КӨНЕ КЕЛЕ ЕРТЕРЕКТЕ КӨНЕ 
ШАҺАР «БАЛАСАҒҰН» ШАҺАР «БАЛАСАҒҰН» 
ЕМЕС, «ҚҰЗ ОРДА» ДЕП ЕМЕС, «ҚҰЗ ОРДА» ДЕП 
АТАЛ ҒАНЫН НАҚТЫЛАЙ АТАЛ ҒАНЫН НАҚТЫЛАЙ 
ТҮСЕДІ. ТҮСЕДІ. 
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– Барынша отандық тауарларды қамтуға тырыс-
тық. Осындағы �німдердің 70 пайызы Қазақстанда 
шығарылған. �сіресе, мектеп формалары сұраныста. 
Соңғы екі жылда жәрмеңкенің тауар айналымы 140 
миллионға жетті. Биыл кәсіпкерлер балаларды 
мектепке тегін дайындауға да атсалысты, – деді 
Дәулет Қуандықұлы.

Жәрмеңкенің ашылуы барысында QazExpoCongress 
ұлттық компаниясы әлеуметтік қолдау үшін 40-қа 
жуық балаға ішінде кеңсе тауарлары салынған 
мектеп с�мкесін сыйға тартты. Ашылу салтанатына 
Есіл ауданының әкімі Дәрменияр Қыдырбекұлы 
қатысып, барлық кәсіпкерге алғысын білдірді.

– Есіл ауданы әкімдігінің тарапынан осы жәр-
меңкені ұйымдастыруға қолдау білдірген QazExpo-
Congress ұлттық компаниясына және елорда кәсіп-
керлеріне алғысымды білдіремін. Балаларды 
мектепке дайындау әрбір отбасы үшін маңызды шара. 
Сондықтан да бұл жәрмеңке барлық ата-анаға тиімді 
болады деп сенеміз, – деді аудан әкімі.

«KIDS EXPO. Балалар әлемі» жәрмеңкесінің 
дәстүрлі мазмұны биыл да толыға түсіпті. Сауда-сат-
тық с�релерімен қатар, алаңда келушілерге шах-
маттан  шеберлік кластері, балалардың шығармашылық 
студияларының қойылымдары, кішкентай сәнқой-
лар үшін сән к�рсетілімдері ұсынылды. К�ңілді 
аниматорлар балаларға қуаныш пен күлкіге толы 
ұмытылмас әсер қалдырды. Іс-шара барысында 

Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

МЕКТЕПКЕ ДАЙЫНДЫҚ 
ЖӘРДЕМШІСІ

ЖӘРМЕҢКЕ –

Жалпы, Жамбыл облысы жаңа оқу 
жылын 587 мектепке дейінгі білім беру, 
507 орта білім беру, 42 колледж, 76 қосым-
ша білім беру және 25 ерекше білім беру-
ді қажет ететін балаларға арналған меке-
мелермен бастағалы тұр. Онда 337 мыңнан 
аса бала тәлім алады десек, оларға 40 мыңға 
жуық педагог қызмет к�рсетпек. 

:ңірдің білім саласына былтыр 280 
млрд теңге б�лінсе, биылғы жылға 319,2 
млдр теңге қаралған. Бұл – алдыңғы жыл-
мен салыстырғанда қаржы к�лемі 14 па-
й ызға �скенін к�рсетіп тұр. 

Балаларды мектепке дейінгі тәрбиемен 
қамтуда жекеменшік балабақшалардың 
р�лі ерек десек, былтыр 3197 орындық 15 
жекеменшік балабақша ашылған. Ал ағым-
дағы жылдың соңына дейін 1625 балаға 
арналған 19 жекеменшік балабақша ашы-
лады деп күтілуде.  

 �леуметтік осал отбасылардан шыққан 
4 687 баланы  былтырғы жылдың 1 қыр-
күйегінен бастап тегін тамақпен қамтама-
сыз ету үшін жергілікті бюджеттен 167,9 
млн теңге жұмсалса, биыл 5 620 тәрбиелену-
шіні тегін тамақпен қамтамасыз етуге 635,2 
млн теңге қаралып отыр. 

Білім саласындағы ең маңызды мәсе-
ле – орта білім жүйесін жетілдіру. :ткен 
оқу жылында облыстағы 507 орта білім 
беру ұйымын 248 мыңнан аса оқушы аяқ-
таса, тестілеудің орташа балы 84,5-і құраған. 
1 908 бітіруші 100-ден жоғары балл жинаған. 

2024-2025 жылдары 41 білім нысаны-
ның құрылысын жүргізуге қаржы қаралса, 
биыл 19 білім нысанының құрылысы 
аяқ тала ды деп жоспарлануда. 

«Жайлы мектеп» ұлттық жобасы аясын-
да 2023 жылы басталған 7 мектептің құрылы-
сы осы жылдың соңына дейін аяқ талып, 
бесеуінің құрылысы осы жылы жанданбақ. 

Білім сапасы педагогтің кәсіби білік-
тілігіне тікелей байланысты. Жыл ішінде 

�ткізілген 538 әдістемелік іс-шараларға 
облыс педагогтері 100 пайыз қамтылған. 
Үстіміздегі жылы 6125 педагог біліктілікті 
арттыру курстарынан �теді деп к�зделуде. 

Министрліктің бастамасымен жүзеге 
асып жатқан «Білім берудегі 1000 �згеріс 
к�шбасшысы» жобасы аясында 7 педагог 
кадр резервінен директор болып тағайын-
далып отыр. Қазір аталған жобаның ІІІ 
кезеңі бойынша кәсіби деңгейін тағы 20 
педагог дәлелдеген.

:ңірдің білім саласының дамуында �су 
тетіктері болуға тиіс. Бұл бағыттағы жұмыс 
облыстағы білім беру ұйымдарында экспери-
менталды-тәжірибелік алаңдардың жұмыс-
тарын үйлестіру арқылы шешімін табуда. 
Бүгінде 12 мектеп және 2 мектепке дейінгі 
ұйымдарда білім саласындағы �зекті 10 
бағытта зерттеу тәжірибелері жүргізілуде.

«Ауыл мектебі» пилоттық жобасы ая-
сын  да былтырғы оқу жылында 3 мектеп 
заманауи үлгіде жабдықталса, жаңа оқу 
жылында тағы 4 мектеп жабдықталатын 
болады. 

Оқушылардың білім сапасына, ақпа-
раттық құызіреттілігіне тікелей әсер ететін 

фактор – жоғарғы жылдамдықтағы ин-
тернетке қолжетімділік. :ңірде мемлекет-
тік мектептің барлығы интернет желісімен 
қамтылған. Алайда былтырғы жылы ин-
тернет жылдамдығы жоғары білім орда-
ларының саны 63 пайызды ғана құраған. 
Биыл бұл к�рсеткіш 97,4 пайызға жетіп 
отырғаны қуантады. 

– Білім беру саласындағы цифрлан-
дыру жас ұрпақты жан-жақты біліммен 
қарулануға және түрлі ақпаратқа талдау 
жасауға к�мектеседі. Алдымызда 12 мек-
тепті кемінде 20 мегабит/сек жылдамдықтағы 
интернетке қосу міндеті тұр. Бұл мәселені 
Білім және цифрлық технологиялар 
басқармасы бірлесіп шешуі қажет, –  дей-
ді облыс әкімі Ербол Қараш�кеев.

Жаңа оқу жылында жастар арасындағы 
бұзақылық та жіті назарға алынған. Ол 
үшін әр мектептің қабырғасынан тұңғыш 
рет «Аталар мектебі», «�келер мектебі», 
«�желер мектебі» және «Аналар мектебі» 
құрылуда. Сондай-ақ бала тәрбиесіндегі 
отбасы институтының р�лін нығайту мақ-
сатында «Даналық мектебі», «Аға қамқор-
лығы» және «Жеңге кеңесі» клубтары 

жұмысын бастауда. Сондай-ақ жас�спірім-
дер арасындағы құқықбұзушылықтардың 
алдын алу үшін биыл «ДосболLIKE» бағ-
дарламасы 5 мектепке сынақ ретінде ен-
гізілуде. Тағы бір ерекше айта кетерлігі, 
оқу шылардың құқықтары мен заңды 
мүдделерін қорғау мақсатында биылдан 
бастап барлық мектепте Jambyl-109 сенім 
телефоны іске қосылуда. Сонымен қатар 
биыл білім алушылар мен олардың ата-
ана ларына, педагог қызметкерлерге педа-
гогикалық-психологиялық мәселелер 
бойынша консультация беріп, кәсіби 
психологиялық к�мек к�рсету мақсатын-
да «Облыстық психологиялық қолдау 
орталығын» ашу бойынша жұмыстар 
жүргізілуде.   

Жалпы, бұдан б�лек оқушылардың 
тасымалы, тамақтануы, ата-анасының 
қамқорлығынсыз қалған балаларға тұрғын 
үй қорынан пәтер беру сынды жұмыстар 
да жолға қойылған. Ал ең бастысы биыл 
облыста алғаш рет «Бизнес инкубатор» 
жобасы жүзеге асуда. Аталған бастама 
кол ледж студенттерін �з бизнесін ашуға 
бау лып, шағын және орта кәсіпкерлік 
бағытындағы баспалдақ болмақ. Жоба 
аясында �німді нарыққа шығару бойынша 
Қырғыз Республикасымен �зара мәміле 
жасалған. Түскен қаржы арнаулы орта оқу 

қараша айында бітсе де б�ркімізді аспанға 
атсақ болады. Сондай-ақ жаңа оқу жылын-
да №55 және №53 орта мектептерде орын 
тапшылығы сезілуде. Аталған мектептердің 
сыйымдылығы 600 орынға шақталған 
болса, бүгінде мұнда балалар саны үш 
есеге асып кеткен. Бұл мәселе де «Жайлы 
мектеп» жобасы аясында шешіледі деп 
күтілген. Алайда «Ш�лдала» алқабындағы 
мектеп құрылысы оқу жылының екінші 
жартыжылдығында бітеді деп к�зделуде. 
Оған дейін балаларға бір сыныпқа сығылы-
сып отырып, күнелтуге тура келеді. 

 №15 мектеп-гимназияның 300 орын-
ды жапсарлас ғимаратының да құрылысы 
аяқ талмай отыр. Мұндағы құрылыс жұ-
мыстары, тіпті 2025 жылға дейін созылмақ. 
Сон дықтан аталған мектептің оқушылары 
№16, №24 және №33 орта мектептерге 
тары дай шашылып оқуларына тура келу-
де. 

Жалпы, сағызша созылған мектеп 
құры лысы мәселесінен Жамбыл облысы 
жылда арыла алмай келеді. Былтырғы оқу 
жылында Мойынқұм ауданындағы мектеп 
құрылысы созылғаны соншалық оқушы-
ларға спорт залда оқып, білім ордасын 
сонда тәмамдауға тура келген болатын. 
Биыл аталған мектептің құрылысы бі-
тетініне басшылар сендіруде. �йтеуір, 

Саятхан САТЫЛҒАН

Жа�а о�у жылына санаулы к�н-
дер �алды. Б�л кезде ата-ана бала-
сыны� киім-кешек, керек-жа ра�ын 
т�гендеп, алашап�ын бол са, білім 
са ла сына жауаптылар�а мектеп ��-
рылы сы, балалар �ауіп сіздігі, та-
ма�  тануы мен �атынауы бас ауру�а 
айна ла тыны аны�. Соны мен биыл 
Жамбыл облысы жа�а о�у жылы на 
�аншалы�ты дайын? К�р меуі �иын 
мәселелер жо� па? Осы �ан дейін 
бол�ан ол�ылы�тарды� ор ны толды 
ма? Зер салып, зер де леп к%рсек...

ОҚУ ЖЫЛЫН ДИРЕКТОРСЫЗ БАСТАМАҚ
42 МЕКТЕП 

орнын материалдық базасын нығайтуға 
бағытталмақ. 

�рине, мұндай жұмыстар жан жады-
рататыны анық. Алайда әттеген-ай дейтін 
тұстар да жоқ емес. Мәселен, қазір 42 
мектеп директорының орны бос тұр. Яғни, 
42 мектеп жаңа оқу жылын басшысыз 
бастауы мүмкін. Олқылықтың орнын 
толтыру үшін Білім беру басқармасы 
конкурстық құжаттар қабылданып жатқа-
нын айтады. Алайда үміткерлер комиссия 
қабылдауынан �тіп, тағайындаламын 
дегенше біраз уақыт кететіні анық. Оған 
қоса, бір жыл ішінде тағайындалмаған 42 
мектеп директорының мәселесі 15 күнде 
шешіледі дегенге сену қиын. 

Жылда жанға бататын мектеп құрылы-
сына қатысты биыл да бауын тапса, бай-
лауын таппаған жайт к�п. Басқасын айт-
пағанда, Тараз қаласының �зінде үш 
ауыс ымдық мектеп мәселесі шешілмей 
тұр. Бұл түйткілдің түйінін басқарма 
«Жайлы мектеп» жобасы аясында салынып 
жатқан білім ордасының есебінен шешу-
ді жоспарлаған. Алайда ол мектептің 
құрылысы 1 қыркүйек былай тұрсын, 

(Басы 1-бетте)

Қазіргі заманға сай әр мектеп ата-аналармен  
WhatsApp желісіндегі чат арқылы байланыс ұстайты-
ны бар ғой. Сол WhatsApp желісіне келген хабарлама 
С.Сейфуллин атындағы мектеп ата-аналарының 
мазасын қашырды. Жаңа оқу жылына екі апта қалған-
да мектеп әкімшілігінен «Мектеп интернатының 
күрделі ж�ндеуге жабылуына байланысты, балала-
рыңызды жаңа оқу жылында орналастыратын жер 
іздей беріңіздер» деген бағыттағы хабарлама келген. 
Бұл хабарламаны алған ата-аналар мектеп баланы 
орналастыратын интернат тауып берсін деген талап 
қойып отыр. 

– Күні кеше ғана смс-хабарлама алдық. Интернат 
жоқ, баланы жатқызатын жер іздеңдер, пәтер жал-
даңдар деп отыр. 18-ге толмаған баланы қалай б�лек 
жіберіп қоямыз. Менің қызым тек 6-сыныпты бітірді, 
ол әлі бала ғой, мен оған қалай қыздармен бірге 
пәтер жалдап тұр дей аламын. Балаға бірдеңе болып 
қалса кім жауап береді, – дейді ата-аналардың бірі 
Ләззат Дүйсенғалиева. 

С.Сейфуллин атындағы дарынды балаларға ар-
налған мектеп-интернат – облыстағы алдыңғы қа-
тарлы мектептердің бірі. Бұл мектептен талай мықты 
түлеп ұшқан. Сондықтан ата-аналар білім сапасына 
қызығып балаларын осы мектепке оқуға береді. Бұл 
мектепте оқитындардың к�бі – ауылдан келіп білім 
алатын балалар. Сондықтан да олар мектеп жанындағы 
интернатқа мұқтаж. 

– Мектепте күрделі ж�ндеу жүргізілейін деп жа-
тыр, сендер мектепті босатыңдар, интернаттағы ба-
лаларды да үйге алып кетіңдер деп бізге сәуірде ха-
барласты. Біз келісіп балаларды үйге алып кеттік. Оқу 
екі айға жуық онлайн жүрді. С�йтсе, ж�ндеуді күні 
кеше бастапты. Мен жаңа мектепті аралап шықтым, 
олар әлі тек ішкі бұзу жұмыстарын жүргізіп жатыр. 
�лі шатырды ашады, ауыстырады. Интернаттың ішкі 
б�ліктерін бұзып тастаған. Былайша айтқанда, тек 
бұзу жұмыстары енді басталды. Сонда сәуірден бері 
не бітірген? Т�рт ай уақытта мектептің интернатын 
бірінші кезекте бітіріп берсе болатын еді ғой, – дей-
ді Айнагүл Халықова есімді ана. 

Облыстағы ең үлкен мектептегі күрделі ж�ндеу 
неге кеш басталды? Біз осы сұрақты Облыстық білім 
басқармасының басшысына қойдық. 

– С.Сейфуллин атындағы дарынды балаларға 
арналған мектеп-интернат оқушылары жаңа оқу 
жылында бұрынғы санаториялық мектепте білім 
алатын болады. Оқу үрдісі де, жатақхана мәселесі де 
сол жерден орналастыруды жоспарлап отырмыз. 
:кінішке қарай, қазір балалардың киім жуатын, 
ыстық тамақпен қаматамсыз ету мәселесінде біраз 
қиындықтар туындап жатыр. Біз қазір осы мәселемен 

айналысып жатырмыз. Жаңа оқу жылына дейін бір 
шешімі табылады, – деп жауап берді Облыстық білім 
басқармасының басшысы Елдос Саффулин.

Біз неге күрделі ж�ндеу жұмысын  ертерек баста-
мадыңыздар деген сұрақты қойдық. Бұл сұраққа 
Батыс Қазақстан облысының Білім сапасын қамта-
масыз ету департаментінің басшысы Зәуре Гумарова 
жауап берді. 

– С.Сейфуллин атындағы дарынды балаларға 
арналған мектеп-интернатына күрделі ж�ндеу жұ-
мыстары КПО б.в. компаниясының әлеуметтік жо-
балары шеңберінде жүргізіліп жатыр. КПО б.в ком-
паниясының ережелеріне сәйкесі қаржы б�лу 
жұмыстары, конкурс �ткізу мәселесі осылай ұзақ 
жүрді. Оларда қаржыны б�лу, ұйымдастыру жұмыс-
тары бірнеше этаппен жүретінін білесіздер. Қаржының 
б�лінген уақытында біз дереу ж�ндеуді бастадық. 
Мердігер компания ж�ндеуді 15 шілде күні бастады, 
–  деп атап �тті Зәуре Базарғалиқызы.  

Егер мердігер компания ж�ндеуді 15 шілде баста-
са арада бір ай уақыт �тті. Осы бір айда тым құрыған-
да монтаждау жұмыстары аяқталар еді ғой. Біз мектеп 
қабырғасына барғанымызда құрылысшылар ішкі 
блоктарды бұзып, тастарын шығару, еден сыпыру 
жұмыстарын жүргізіп жатты. Алда әлі т�бені ашып 
жабу секілді күрделі жұмыстар тұр. Ал бұған дейін 
мектептің интернатында жатып оқып келген 250-ге 
жуық баланың ата-анасы баламызды қайда жатқы-
замыз деп әуреге түсіп отыр. 

250-ге жуық баланың ата-анасы отырған WhatsApp 
чатты біз де бір шолып шықтық. Ата-аналар наразылық 
білдіріп, мектеп әкімшілігін тірідей «жеп» жатыр екен. 
Ата-аналар онлайн оқуға да қарсы. Олар облыста бос 
тұрған лагерь мен мектеп интернаты к�п. Солардың 
біріне балаларымызды орналастырып, сабаққа қауіпсіз 
тасмалдайтын жағдай жасасын деген талап қойып отыр. 

Жалпы, БҚО бойынша әбден сабақ басталғанда 
мектептің ж�ндеуге жабылып отырғаны  алғашқы 
жағдай емес. Бұған дейін де бірнеше мектеп әбден 
жаңа оқу жылынын қарсаңында ж�ндеуге жабылып, 
қоғамның сынына ұшыраған болатын. Облыстық 
білім басқармасында бұл жағдайларға бір ғана жау-
аптары бар. Үнемі айтатындары ақшаның б�лінген 
уақыты осы болды деп құтылады. Ал ақшаны неге 
уақытында б�лмейді? Облыс әкімінің осы саланы 
қадағалайтын орынбасарлары неге ақшаны уақытын-
да б�луге ықпал етпейді?

 С�з реті келгенде айта кетейік, қазір қала орта-
лығында т�рт мектеп күрделі ж�ндеуге жабылып отыр. 
Ол т�рт мектептің де ж�ндеу жұмысы сол шілденің 
ортасынан кейін тамызға тақап басталып отырған 
жайы бар. 

Бұдан б�лек, аудандарда күрделі ж�ндеу жұмысы 
аяқталмай отырған алты мектеп бар. Олардың ішін-
де екі мектептің күрделі ж�ндеуі 2023 жылдан бері 
аяқталамй келеді. Жалпы, біздің облыста құрылысы 
т�рт жылға дейін созылып кеткен мектептер де болған. 
Ата-аналардың байбалам салып отырғаны сондықтан. 
Талай мектептің құрылысы с�збұйдаға салынып, 
балалар әрі-сәрі күйге түскенін к�рді. Енді сол күй 
�з балаларымызға түсе ме деп қорқады. Ал Білім 
басқармасының басшысы Елдос Сафуллин С.Сей-
фуллин атындағы дарынды балаларға арналған мек-
теп-интернатқа күрделі ж�ндеу жұмыстары қараша 
айында аяқталады деп уәде берді. 

Батыс Қазақстан облысы

КҮРДЕЛІ ЖӨНДЕУ КҮРМЕУЛІ 
МӘСЕЛЕГЕ АЙНАЛДЫ

Жа�а о�у жылыны� басталуы на екі апта 
�ана �алды. Бастыс &аза�стан облысында�ы 
дарын ды балалар�а арнал �ан С.Сейфуллин 
атында�ы мек теп-ин тер натыны� ата-ана лары 
шу шы�арып жатыр. (не-міне дегенше саба� 
басталады, бізді� балалары мыз �айда о�и ды, 
алыс ауылдардан келетін ба лаларды �айда 
жат�ыза мыз деген ата-аналарды� жан ай-
�айы орынды-а�. Олар әбден саба� бастал�ан-
да неге мектеп ке ж%н деу жасайды, неге ерте-
рек �имылда майды деп �апа ланады.

ал ғашқы қоңырау тағы спорт залда соғылып 
жүрмесе болғаны. 

�рине, байыбына бармай жатып бай-
балам салудан аулақпыз. Жасалып жатқан 
жұмысты да жоққа шығармаймыз. Алай-
да жылда жаңа оқу жылы таяғанда неге 
бүйректен сирақ шығып жатады? Не 
себепті ел ертеңі саналған жастарға кел-
генде жауаптылар дайындыққа «жүрдім-бар-
дым» қарайды? Аяқталмаған мектеп 
құрылыс тары былай тұрсын, 42 мектеп-
ке директор таба алмау деген не сұмдық? 
Сонда басшысы жоқ білім ордасында 
қандай тәртіп пен білім болмақ? Ертең 
сол мектептерде оқушылардың тәртіпсізді-
гі мен педагогтердің заң бұзушылығы 
болып жатса, бәрін тағы «басшысы жоққа» 
ысырып қоямыз. Ал одан ешкім жақсы 
болмайтыны анық. Сондықтан білім 
саласына келгенде батыл шешімдер мен 
жүйелі жоспар керек. Бәлкім, жауапты-
ларды «с�гіспен» сыйпап қоймай, қатаң 
жазалау керек шығар. Сол кезде тәртіп 
пен жүйелілік орнар. 

Жамбыл облысы

балаларға арнап білім беру курстары мен мектеп 
�міріне сәтті және жайлы бейімделуін қамтамасыз 
етуге к�мектесетін түрлі ойын-сауық бағдарламасы 
ұйымдастырылды.     

 – Ата-анаммен бірге мектепке қажет құралдар-
мен киімдер алу үшін келдім. Маған аниматорлар 
қатты ұнады. Бірінші сыныпқа баратын болғандықтан 
анамның айтуы бойынша, білім мен оқу дағдыларын 
кешенді диагностикалауға қатыстым, – деді алғаш 
оқушы атанғалы отырған Мирас Жақып.

Ұйымдастырушылар жәрмеңкеге алты мыңнан 
адам келгенін айтты. 

– Жәрмеңке �зіме қатты ұнады. Балаларымды 
арнайы ұйымдастырылған ойын алаңына қалдырып, 
асықпай аралап шықтым. Тауарлардың бағасы қала 
дүкендері мен базарларындағы бағадан әжептәуір 
арзан әрі сапалы екен. Балама с�мке, дәптер, мек-
теп формасы секілді біраз заттар алдым. Бұйырса 
алдағы жылдарда да мұндай жәрмеңке ұйымдасты-
рылса, қарапайым халықтың қалтасына аз да болса, 
жеңілірек болар еді. :зімнің үш балам сабаққа ба-
рады. Биыл балалардың мектеп формасы мен дәп-
терден бастап, барлық керек-жарағы қатты қым-
баттап кетті. Дегенмен балаларымды биылғы оқу 
жылына дайындап үлгердік, – деді қала тұрғыны 
Жанар �бдімәлікова.

Сонымен қатар келушілер арасында ұтыс 
ойнатылды. Онда спорттық велосипед, кеңсе 
тауарларының толық жиынтығы бар мектеп с�м-
келері, тегін балмұздаққа 500 купон таратылды. 
Кейбір кәсіпкерлер 30 мың теңгеге сауда жасаған 
адамдарға с�мке сыйлап, түрлі акция ұйымдастыр-
ды.

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА
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САНАЛЫ ҰРПАҚҚА –
Қазіргі бала мектепте білім алады, 

тәр биенің қайнар к�зінен нәр татады, 
әл ем азаматы болуға лайық қасиеттерді 
бойына сіңіреді. Ақ пен қараны, адалдықтың 
аражігін ажыратады. Мұғалім де, үйдегі 
ата-ана да балаға  адал азамат тәрбиелеу-
дің басты талаптарын ұмытпай, бойына 
сіңіріп,  жақсы мінездің оқушы болуына 
үлкен үлес қосады. Баланың жан-жақты 
адал адам болып қалыптасуына Абайдың 
«бес асыл іс» қағидатының да тигізер пай-
дасы зор. Осынау бес асыл істі санасында 
жаттап �скен бала адал, әділ, білімпаз, 
ең бекқор болып �сері с�зсіз.  Міне, Абай-
дың «Толық адам» ілімінен бастау алатын 
«Адал азамат» тұжырымдамасының түпкі 
мәні де осы. 

ТҮРКІСТАН – ҮЗДІК ҮШТІК 
ҚАТАРЫНДА

Айта кетейік, Түркістан облысының 
білім саласында балалардың адал азамат 
болып қалыптасуына жағдай жасарлықтай 
бірқатар оң �згеріс, жақсы жаңалық к�п. 
Былтырғы оқу жылын жақсы жетістіктер-
мен аяқтағанын дәледейтін деректерге 
үңілсек, Түркістан облысы қоғамдық-гу-
манитарлық бағыттағы республикалық 
олимпиадаға қатысатын командалардың 
сапалық рейтингі бойынша үздік үштікке 
кірді. Жалпы есеп пен Түркістан облысы 
2-орынды иеленді. Ал жаратылыстану 
бағыты бойынша 4-орын алды. Қоғам-

лицензияланған күзет қызметіне �тті. 
Облыстағы 179 білім беру ұйымының 102 
шақырым қоршауы жаңғыртылды. Мектеп 
алды к�шелерде жарықтандыру жүйелері 
мен арнайы жол белгілері орнатылды»,–  
деп атап �тті Жандос Маханбетұлы. 

*ңірдегі білім беру ұйымдарында 
жүргізіліп отырған инфрақұрылымдық 
жұмыстар да қарқынды. Былтыр �ңірде 
20 мектеп пайдалануға берілсе, биыл об-
лыста 43 мектептің құрылысы жүргізіліп 
жатыр. Оның 29-ы «Жайлы мектеп» ұлттық 
жобасы арқылы болса, қор есебінен 14 
білім ордасы бой к�теруде. Сондай-ақ 
биыл 100-ден астам оқу орнының ғима-
ратына биылғы ж�ндеу жұмыстары жүр-
гізілуде. 106 білім беру ұйымының жылы-
ту жүйесі газға ауыстырылған.

 Сонымен қатар «Жайлы мектеп» 
ұлттық пилоттық жобасына енген мек-
тептердің директоры бос тұрған лауазымда-
рына директор тағайындау кезіңде «Білім 
берудегі 1000 к�шбасшы» кадр резервіне 
енген педагогтерді тағайындауға басымдық 
берілетін болады. Сондай-ақ осы мектеп-
терде жұмыс істейтін 41 басшылық құрам 
мен педагог кадрлар Алматы қаласында 
орналасқан Абай атындағы Қазақ ұлттық 
педагогикалық университетінде және 

атап �тер тұсы – орта білім беру жүйесі 
толықтай отандық электронды жүйеде 
жұмыс істеп, негізгі пәндер бойынша 
тегін 30 мыңнан аса интерактвті сабақтарға, 
түлектерге арналған 100 мыңға жуық тегін 
тесттерге қол жеткізіп отыр.

 
«БЕСТЕРЕК» ЖОБАСЫ ҚАУІПТІ 
ЖАҒДАЙДЫҢ АЛДЫН АЛАДЫ

«Балаларға қатысты болатын суицид-
тік фактілерінің 64 пайызы ата-анаға, 20 
пайызы психологиялық қысымдарға, 16 
пайызы қарым-қатынастың бұзылуына 
байланысты болады. Қауіпті жағдайға 
ұшыраудың жолын кесу бағытында 2023 
жылы «Бестерек» жобасы енгізіліп, оған 
облыстық бюджеттен 100 млн теңге қаржы 
б�лінді. 2024 жылы бұл бағытта екі жоба 
дайындалып, оған 111 млн теңге қарал-
ды», – дейді Жандос Маханбетұлы бізбен 
әңгімесінде.

Олар: буллинг, кибербуллинг, деструк-
тивті мінез-құлық, лудомания және 
кәмелетке толмағандарға арналған отба-
сылық терапия бағыты; �гей әкелермен 
жұмыс, отбасы мүшелері үшін отбасылық 
терапия жобасы  тағы бар. 

 Облыстағы бастауыш сыныпта оқитын 
187 832 бала былтыр бір реттік ыстық 
тамақпен қамтамасыз етілді оған облыстық 
бюджеттен 6,2 млрд теңге қаржы қаралды. 
Қазір облыста 20 мектеп интернаттағы 
тамақтандыру мәселесі мемлекеттік-же-
кешілік әріптестік шеңберінде оң жолға 
қойып, асханалардың материалдық-тех-
никалық базасы нығайды. Тамақ сапасы 
артып, оқушылар мен ата-аналар тарапы 
разылығын білдіруде. Осы 20 интернаттың 
ата-аналары �з баласының күнделікті 
тамақтануын онлайн режимде қашықтан 
қадағалауға мүмкіндік алды. Бұл – үлкен 
жетістік. Қосымша тағы да мемлекет-
тік-жекешілік әріптесік жобасы арқылы 
18 мектеп-интернаттың мәселесі шешіл-
ді.

Бұдан �зге қазір жаңа 2024-2025 оқу 
жылына облыс к�лемінде МЖC аясында 
58 жоба дайындалып, кәсіпкерлерге 10 
жылға дейінгі мерзімде жалға беруге ұсы-
ну жоспарлануда, бұл �з кезегінде �ңір-
дегі асханасы жоқ 70 мектептің және 45 
жаңғыртуды талап ететін мектеп асхана-
ларын қоса алғандағы мәселенің шешімін 
табады деп күтілуде. 

Облыс бойынша 180 елді мекенде 15 
225 бала мектепке тасымалданады. «Ба-
лалар жылы» аясында Мемлекет басшы-
сының тапсырмасымен облыс мектептері-
не лизинг тәсілімен «*неркәсіпті дамыту 
қоры» АҚ арқылы 101 заманауи автобустар 
алынған.

Жаңа оқу жылында оқушылар тасы-
малы мемлекет теңгеріміндегі 120 (оның 
ішінде: жаңа – 101, бұрынғы –19 автобус) 
және мердігер фирма меншігіндегі 68 
автобус арқылы ұйымдастырылған.

СТУДЕНТТЕРДІҢ САБАҚҚА 
ҚАТЫСУЫН ҚАДАҒАЛАУ 

АВТОМАТТАНДЫРЫЛҒАН

Техникалық және кәсіптік білім беру 
(колледж) – жұмысшы кадрларды даяр-
лаудың негізгі буыны. Облыста былтырғы 
жылы 50 колледжде 41 270 студент білім 
алды.  2023-2024 оқу жылына б�лінген 15 
344 орын толық игерілді (мемлекеттік – 11 
514, жекеменшік – 3 830). Студенттердің 
сабаққа қатысу бойынша, мониторинг 
жұмысын автоматтандыру мақсатында 
басқармаға қарасты 25 мемлекеттік колледж 
�з қаржаты есебінен білім алушылардың 
сабаққа қатысуларын қашықтан қадағалау 
үшін FACE ID ақпараттық жүйесі орна-
тылды. Нәтижесінде, 2024 жылды FACE 
ID ақпараттық жүйесі басқармамен инте-
грацияланып толық автоматтандырылды.

«Мамандығым – болашағым» жобасы 
аясында, 2024-2025 жылдары еңбек на-
рығының сұранысына сәйкес 10 жаңа 
мамандық ашылмақ. Ол үшін �ңірге 
қажетті жаңа кәсіптердің атласы қайта 
жасақталуда. Сонымен қатар колледждер 
үшін мемлекеттік тапсырыстар к�лемі 
жыл сайын 10%-ға артатын болады. Оның 
ішінде жұмыс берушілердің жұмысқа 
орналастыруға кепілдік беретін мақсатты 
мемлекеттік тапсырыс орындарының 
саны артады. *ңірдің ерекшеліктеріне 
сәйкес ТжКБб ұйымдарына микробілік-
тілік мамандықтарын ендіру қолға алы-
нуда.

Ал «Табысты колледж» жобасы аясын-
да үздік колледждердің тәжірибесі мен-
торлық жүйе арқылы тиісті колледждерге 
таратылып, әдістемелік к�мек к�рсетілмек.

Сонымен қатар халықаралық талаптарға 
сәйкес құзыретті орталықтар ашылмақ. 
Ол үшін колледждер шетелдік оқу орын-
дармен келісс�здер жүргізіп, �з маманда-
рын *збекстан, Түркия, Оңтүстік Корея 
мемлекеттерінде арнайы оқытудан �ткіз-
се, 2024-2025 жылдары колледж қызмет-
керлері Қытай, Түркия, Германия және 
АҚШ-қа іс-тәжірибе алмасуға жіберіледі. 
Сонымен қатар Қазақстандағы Германия 
елшілігімен бірге неміс тілін вариатив 
сағат есебінен пилотты оқытып, Герма-
нияның колледждерінде тегін білім алуға 
ортақ жоспарлар әзірленуде.

Сондай-ақ 2024-2025 жылдары облыс-
тағы Д.Қонаев атындағы Аграрлық-тех-
никалық және Кентау к�псалалы кол-
ледждерінің базасында шағын кәсіп керлік 
субъектілерін ашу жоспары қабылданды. 
Студенттерге кәсіпкерлік дағдыларын 
үйрету мақсатында 4 колледждің база-
сында Business Startup орталықтары 
құрылуда. 

Аталған игі істердің барлығы да бола-
шағымыз саналатын балаларымыздың 
«тәрбие, еңбек, білім, қанағат, рақым» 
сынды қасиеттерді бойына сіңіріп, білім 
к�кжиегін кеңейтіп, «Адал азамат» болып 
жетілуіне жасалып отырған мүмкіндіктер. 

Түркістан облысы

Назгүл НАЗАРБЕК

МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫ 
ҚАСЫМ-ЖОМАРТ 
ТОҚАЕВ ҚАЗАҚСТАН 
ХАЛҚЫНА АРНАҒАН 
ЖОЛДАУЫНДА «АДАЛ 
АЗАМАТ ЖӘНЕ ТҰҒЫРЛЫ 
ТҰЛҒА БОЛУДЫҢ НЕГІЗІ 
БАЛА КЕЗДЕН 
ҚАЛЫПТАСАДЫ» ДЕГЕН 
ОЙ АЙТ ТЫ. РАСЫНДА, 
АДАЛ АЗАМАТ ТУРАЛЫ 
ПІКІР-ПАЙЫМДЫ ӘР 
АДАМҒА БАЛА КЕЗ ДЕН 
ҚАЛЫПТАСТЫРУ 
МІНДЕТ.  

ЖОЛ КАРТАСЫ АЯСЫНДА 
ЖҰМЫС �РБИДІ

Облыста білім саласындағы сапаны 
к�теру мақсатында Түркістан облысы 
әкім дігі мен Қазақстан Республикасы 
Оқу-ағарту министрлігінің бірлескен Түр-
кістан облысының 2024-2029 жылдарға 
ар налған білім беру жүйесін дамытудың 
�ңірлік Жол картасы қабылданған. Соны-
мен қатар «Баршаға қолжетімді сапалы 
білім» ұлттық баяндамасын Түркістан 
об лысында іске асырудың Жол картасы 
әзірленген. Басқарма басшысының міндетін 
атқарушы Түркістан облысының білім 
жүйесін дамыту 3 бағытта жүргізілетінін 
атап �тті. Олар – «Балабақша – жайлылық 
пен даму аумағы»,  «Cр мектеп – ең жақ-
сы мектеп», «ТжКБб (колледж) – жұмыс-
шы кадрларды даярлаудың негізгі буыны». 

Бұл бағыттағы жұмыстарды саралар 
болсақ, балабақшада педагогтер мен тәр-
биешілердің кәсіби дамуын тереңдете түсу 
мақсатында �ңірде 6 жетекші орталық пен 
26 консультациялық пункт құрылып, �зге 
балабақшалармен тәжірибесін б�лісуде. 

Биыл  балабақшадағы 800 педагог, 2025 
жылы 1000 педагог біліктілік курстарынан 
�тпек. Сонымен қатар балабақша жүйесі 
сатылай цифрлы жүйеге �тіп, сапа мен 
баланың келіп-кетуінің электронды қада-
ғалау енгізіледі. 

Балалар қауіпсіздігі де назардан тыс 
қалмады. Мектептерге 7 мыңнан астам 
бейнекамералар орнатылып, Полиция 
департаментінің жедел басқару орталығы-
на қосылған. Мемлекеттік 938 (оның 
ішін де: 909 – мектеп; 25 – колледж; 4-бала-
лар ауылы мен жас�спірімдер үйі) білім 
беру мекемелері 100% дабыл батырмасымен 
қамтылып, жедел басқару орталығына 
қосылған. «Кәсіби күзет қызметімен 
қамтамасыз етілуге тиіс бала саны 300-ден 
жо ғары 573 білім беру ұйымдары толық 

САПАЛЫ

БІЛІМ

«Назарбаев Зияткерлік мектептері ДББҰ» 
Педагогикалық Шеберлік орталықтарын-
да арнайы курстардан  толық �тпек. Жоба 
аясында енгізілетін мектептерде педаго-
гикалық кадрлармен сапалық жағынан 
қамтамасыз ету мақсатында жұмыспен 
қамтылмаған «Үздік», «Қызыл диплом» 
түлектердің тізімін сұратып және жұмысқа 
орналасуға түсіндірме жұмыстарын жүр-
гізуге ықпал жасау мақсатында М.Cуезов 
атындағы ОҚУ, әл-Фараби атындағы 
Қазақ мемлекеттік ұлттық университеті, 
Абай атындағы Қазақ ұлттық педагогика-
лық университеттеріне хаттар жолданылып, 
бірлесе жұмыстар атқарылуда. Осы ретте, 
жаңадан ашылатын мектептерді немесе 
облыстағы жалпы мектептерді орындық, 
парта, тақта және тағы басқа қажетті 
жабдықтармен қамтамасыз ету мен мек-
тептің ішкі б�лігін безендіруде Binom 
School мектептер желісінің тәжірибесі 
енгізілу жоспарлануда.

 Балалардың соңғы технологиялармен 
жабдықталған жаңаша сыныптарда білім 
алуы үшін шағын мектептерді қоспағанда 
(олар 82) 826 мектептің 2 201 арнайы пән 
кабинеттерімен қамтылған. Оның ішінде 
1 256-сы жаңа модификацияланған пәндік 
кабинеттер, бұл к�рсеткіш – 57%-ды 
құрайды (физика кабинеті – 444, химия 
кабинеті – 428, биология кабинеті – 359, 
STEM кабинеті – 25). 2024 жылы – 305 
пәндік кабинет алу үшін облыстық бюд-
жеттен 4 млрд теңге қаралып, қазір мем-
лекеттік сатып алу жұмыстары жүргізілу-
де. Жалпы, кабинет саны 2 506-ны құрап, 
к�рсеткіш 85,6%-ды құрайды деп жоспар-
лануда.

Цифрландыру бағытында биыл 1-6-сы-
ныптар 100%, ал 2025 жылы 7-11- сынып-
тар 100% электронды оқулықпен қамты-
лады. Цифрландыруда �ңірдің ерекше 

дық-гуманитарлық бағыттағы республи-
калық олимпиа дада �ңірден 30 оқушы 
қатысты. Оның үшеуі алтын, алты күміс, 
алты қола медаль алған.  27 ұпай санымен  
бірден республика бойынша үздік үштік-
тер қатарынан к�р ін ді.

Сонымен қатар былтыр балалардың 
сапалы білім алуы мен білім сапасын арт-
тыру аясында атқарылған шаралардың 
нә тижесінде бірқатар ілкімді істер жүзеге 
асты. Бірініші кезекте ауылдық жердегі 
білім сапасын к�теру мақсатында  2024-
2025 жылдары 10 педагогикалық шеберлік 
арт тыру орталығы, 10 жетекші мектеп, ал 
тағы 5 ауданда «Мобильді мұғалім» жоба-
сы іске қосылмақ. Одан б�лек, былтыр 
жапон елі не барып, тәжірибе жинақтап 
келген �ң ір ұстаздары мен әдіскерлері 
Lesson study әдісін сатылап енгізуді және 
«Ауыл мек тебін сапалы басқару» пилотты 
жобасын жалғастырады. Педагогтердің 
кәсіби біліктілігін арттыру мен үздіксіз 
білім алуын қамтамасыз етуде еліміздегі 
іргелі жо ғары оқу орындарымен меморан-
дум (Абай атындағы Қазақ ұлттық 
педагогика лық университеті, Ясауи атын-
дағы ХҚТУ) түзілген. Бұл туралы Түркістан 
облысы Бі лім басқармасы басшысының 
міндетін атқарушы Жандос Маханбетов  
атап �тті. 

«Жал пылама емес, нақты мақсатты 
жұмыс жүргізу – бүгінгі мобильді қоғам-
ның басты та лабы. Осыны ескере жыл 
сайын оқу жыл ының соңында білім 
деңгейі ең т�мен 100 мектепті электрон-
ды журнал арқылы анық тап, тек сол 100 
білім беру ұйымына арналған мақсатты 
жұмыс жоспары әзірленеді. Тиісті 
қаржысы қаралып, әдістеме лік және 
менеджментік к�мек ұйымдастыр ы лады. 
Осы аталған жұмыстар алдағы уа қытта 
�ңірдің білім сапасына оң нәтиже бер-
еді деп сенеміз», – дейді Жандос Махан-
бетұлы 

Оқушыларға профориентация бағы-
тында Bolashaq Халықаралық бағдарлама-
лар орталығы акционерлік қоғамы және 
жо ғарғы оқу орындарымен меморандум 
түзіліп, жүйелі кеңес беру менторлық жұ-
мы сы жолға қойылып отыр.



– К�шпенділер ойынына аз күн 
қалды. Дайындық барысы қалай жүріп 
жатыр? Қазақстаннан қанша спортшы 
қатысады? 

– Қазір бүкіл түркі елі кз тігіп, 
күтіп жүрген Кшпенділер ойынына 
қазақстандық спортшылардың 
дайындығы те жоғары деңгейде тіп 
жатыр. Қазақстан құрамасы екі 
командалық ойынға қызу дайындық 
үстінде десем болады. Біріншісі – 
ккпар, оған 12 ойыншы қатысады. Ал 
екіншісі кк брі деп аталады. Бұл 
ойынға да 12 ойыншы қатысып, 
жалпы додада 24 ойыншы зге 
елдермен бәсекеге түсеміз. Аталған 
осы екі ойында да үздік нәтижеге қол 
жеткіземіз деп үміттенемін. $йткені 
дәл осы ккпар мен кк брі 
ойындарына деген дайындығымыз 
ерекше туде. Осы тұста барлық 
мәселе шешімін толық тапты десем де 
болады: аттарды жабдықтау және ат 
үстінде жүретін азаматтар да. &лемдік 

деңгейде тетін шараға ккпар 
бойынша 9 ел, кк брі ойынына 6 ел 
қатысады. 

– К�біне қай ойындарға басымдық 
берілген? Ойын бағдарламасына алғаш 
рет қосылған ойындарға қатысушылар 
қалай іріктеп алынды?

– Кшпенділер ойыны трт жылда 
бір рет ткізіледі. Оған дейін ел ішінде 
аумақтық, республикалық, тіпті 
халықаралық деңгейдегі түрлі жарыс 
пен фестиваль теді. Міне, осындай ірі 
жарыстан оза шыққан 
жеңімпаздардың ойындағы 
қорытынды нәтижелеріне қарап 
іріктеп алынады. Олар мейлі 
командалық есеп бойынша, мейлі 
жеке есеп крсеткіші бойынша 
болсын іріктеу кезеңінен теді. 

Елімізде осындай 
жарыстардан үздік 

нәтиже крсеткен 

спортшыларымызды 

жинап, қазір бір 

командаға 

топтастырып алдық. 

Міне, жуырда болатын 

Кшпенділер ойынына 

осылай жиналған тізімдегі 

қазақстандық қыз-жігіттеріміз 

қатысады. 

Елордада тетін Кшпенділер 

ойынына 86 мемлекет келеді деп күтіп 

отырмыз. Ойын бағдарламасы 
бойынша 20-ға жуық спорт түрінен 

сайыс теді. Осының ішінде 
кпшіліктің басым назар аударып 
отырғаны – ккпар. Бәріміз 
білетіндей, ккпар – атадан ұрпаққа 
мирас болып қалған кне командалық 
ойындарымыздың бірі. Алыстан 
қарағанның зінде әр адамды 
рухтандыратын ойындардың бірі. 
Ккпар Кшпенділер ойынында да, 
қазақ халқының тұрмыстық мірінде 
маңызды қатарда тұр. Сондықтан 

қазақтардың ғана емес, басқа кшпелі 
халықтың да назары ауып, басымдық 
беріп отыр.

– Бұдан бұрын �ткен ойындарға 
қарағанда биылғы жылдың 
мүмкіндіктері қандай деп ойлайсыз?

– Байқайтыным, елімізде жыл 
сайын ккпар ойыны қарқынды түрде 
дамып келе жатыр. Ккпаршылардың 
арасында ғана емес, халқымыздың 
басым блігінің атқа деген 
қызығушылығы, ат үстінде шабуға 
құлшынысы әлдеқайда артқан. Тек бұл 
ғана емес, басқа да ұлттық 
ойындарымыздың дамуына 
мүмкіндігінше кңіл блініп жатыр. 
Оның үстіне, биылғы дайындық 
былтырғыдан да айрықша екенін атап 
ткім келеді. Сондықтан жоғары 
деңгейдегі бәсекеміз крерменнің 
кңілінен шығады деген ойдамын.

– К�шпенділер ойынында 
командалық, жеке есеп бойынша сынға 
түсетін қатысушылар бар ғой. Жүлде 
қоры барлық спорт түріне бірдей 
белгіленген бе? 

– Кшпенділер ойынында 
жеңімпаз атанғандар үшін арнайы 
дайындаған ресми жүлде қорымыз бар. 
Бірінші орынға 10 млн теңге беріледі 
деп жоспарланған. Бірақ айта 
кетерлігі, дүбірлі додаға қолдау 
крсетіп отырған демеушілер де бар. 
&р ойынның қорытынды нәтижесі 
бойынша демеушілер аямай қолдауын 
білдіреді деген сенімдемін. Демеуші 
ретінде олардың жеке сыйақылары да 
бар. $здерінің жүлде қоры 

белгіленген, бірақ нақты қандай 

клемде екені, не болатыны белгісіз. 

Дегенмен алдағы уақытта, 

Кшпенділер ойыны қарсаңында 

баспасз конференциялары, жиындар 

теді. Бұл сондай жиын кезінде 

ақылдасып белгіленетін шаруа деп 
ойлаймын. Қазірдің зінде 
демеушілеріміз қолдау крсетіп жатыр. 
Сондай-ақ жақсы жетістіктерге, 
жоғары нәтижелерге жеткен әр 

ойыншыға үлкен жүлде қоры 
қарастырылуда. Оны уақыты келгенде 
хабарлаймыз. 

– Ойын аясында этноауыл 
құрылатын еді. Бұл үшін қай жер 
к�зделген? Ол қандай «ауыл»? 

– Иә, бұл қазақ халқының әдет-
ғұрпының, тұрмыс-тіршілігінің иісі 
аңқып тұратын ауыл. Этноауыл Астана 
қаласының ипподромында құрылады. 
Шетелдіктерді қоса есептегенде, 
шамамен барлығы 2 мыңнан астам 
қатысушы келеді, одан блек 
здерімен бірге жанкүйерлері де келуі 
айқын дүние. Сондықтан олар 
қазақтың иісі аңқып тұрған ауылда 
халқымыздың байырғыдан келе 
жатқан дәстүрлерімен, мәдениетімен 
толықтай таныса алады. Айта кетейін, 
бұл жерге еліміздің әр ңірінен киіз 
үйлер алынып, тігіліп жатыр. Үй 
маңында түрлі ұлттық әшекей 
бұйымдар, кәдесыйлар сататын орын 
да жасалады. Яғни, шетелдік қонақтар 
материалдық мәдениетіміздің түрлерін 
естелік ретінде здерімен бірге алып 
кете алады. 

– К�кпар мен к�к б�рі ойындарына 
аса басымдық беріліп жатыр дедіңіз ғой. 
Ал осы ойындарда Қазақстан құрамасы 
үшін басты қарсылас ретінде қай 
елдерді айтар едіңіз?

– Жаңа айқанымдай, биылғы 
ойында ккпар мен кк бріге қатты 
назар аударылып отыр ғой. Ал бұл 
ойын –  қазаққа ғана тән емес, бүкіл 
кшпелілердің ұлттық ойыны. 
Солардың ішінде $збекстан, 
Қырғызстан халқында ккпар ерекше 

сақталып, тарихи мәнін жоғалтпаған. 
Сондықтан осы екі ел Қазақстан үшін 
басты қарсыластың бірі деп айтар едім. 
Менің сзіммен кбі келіседі деп те 
ойлаймын. Ккпар және кк брі 
ойыны бойынша сайысқа қатысатын 
спортшылар оқу-жаттығу жиындарын 
Алматы қаласында ткізді. Біздің 
ккпардан күтетін жеңісімізге 
сенімділік қандай болса, кк бріден 

де сондай болуы керек. $йткені екі 
ойынға да дайындық бірдей деңгейде 
тіп жатыр. Ккпар халық арасында 
жиі ойналатын ойынның қатарында, 
ал кк бріден кптен бері жарыстар 
ұйымдастырылып, ойналған жоқ. Не 
де болса, жеңіс үшін қолдан келген 
барлық мүмкіндікті пайдала-
намыз.

– (ңгімеңізге рақмет!
Сұхбаттасқан 
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Елордада өтетін 
ауқымды спорттық жарыс 
V Дүниежүзілік 
көшпенділер ойынының 
басталуына үш аптаға 
жетер-жетпес уақыт 
қалды. Осы уақыт ішінде 
дүбірлі додаға дайындық 
қыза түскен. Өйткені 
Орталық Азиядағы 
көшпенді халықтың 
дәстүрлеріне негізделген 
этникалық спорт түрлерін 
айшықтайтын бірегей 
халықаралық спорттық 
шарада бас бәйгені 
жұлып алуға әркімнің-ақ 
таласы бар. Халықаралық 
сипатта өтетін бұл ойын 
этноспорт пен 
этномәдениеттің дамуына 
ықпал етіп, ұлттық 
ойындардың таныла 
түсуіне оң әсерін тигізетіні 
сөзсіз. Халықаралық 
спорттық сайысқа 
қазақстандық 
спортшылардың 
дайындығы қалай өтіп 
жатқаны туралы  Көкпар 
федерациясының 
атқарушы директоры Аяз 
Жылқыбаймен 
сұхбаттасқан едік. 


